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دلار در دولت آینده
بیرون  که  آنان  برای  سیاست  معتقدند،  بسیاری 
گودند قابل پیش بینی نیست و این مهم در ایران 
تحرکات  برآیند  از  حال  این  با  است.  دوچندان 
انتخابات،  بالقوه  نامزدهای  و  سیاسیون  اخیر 
برخی  کشور،  سیاسی  جریانات  جهت گیری های 
نظرسنجی ها و فعالیت هایی که به خاطر جبر زمانه 
بسیاری از آن ها به فضای مجازی منتقل شده اند، 
شاید بتوان چند سناریوی احتمالی را برای انتخابات 
برخی  اساس،  این  بر  کرد.  پیش بینی  رو  پیش 

اقتصاددانان و ...
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کمیسیون عمران مجلس می خواهد پروژه قطار سریع السیر تهران-اصفهان را متوقف کند؛

سنگ پرانی به قطار سریع السیر
۱۵ سال پیش پروژه قطار سریع السیر تهران- اصفهان کلید خورد و قرار بود در مدت پنج سال تکمیل شود؛ پروژه ای 
که امروز تنها ۵ درصد پیشرفت فیزیکی دارد و در تمام سال های گذشته با حواشی متعددی از تغییر سرمایه گذار، 
شرایط و ویژگی های فنی، توقف های کوتاه مدت و ... روبرو شده است. اما این تمام ماجرا نیست؛ چندی پیش یکی 
از اعضای کمیسیون عمران مجلس اعلام کرد که این پروژه فاقد توجیهات لازم برای ادامه کار است و وزارت راه و 

شهرسازی باید آن را متوقف کند؟؟؟!!!

گزارش

02

 دیدگاه

ده پیشنهاد برای بورس پویا
بازار سرمایه در سال 99 به دلیل اشتباهات مکرر 
سیاست گذار چه در سطح سازمان بورس و چه در 
سطح دولت دست خوش نوسانات شدید مثبت و 
منفی شد که برآیند این اتفاقات ضرر سهامداران 
خرد که عمدتا از مردم عادی تازه وارد به بورس 
بودند شد و به بنا بر اعلام انجمن توسعه سرمایه 
گذاری حرفه ای ایران، ۵0 درصد از جمعیت کشور 
در این سال بیش از 40 درصد از سرمایه خود را 
در این بازار از دست دادند و شدت این نوسانات و 

تصمیمات مکرر و ...
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رئیس اتا ق کاشان در دیدار با وزیر صمت ضمن اشاره به پویایی ستا د رفع موانع تولید گفت: 
خوشبختا نه در این موضوع دستگاه قضایی به خوبی وارد شده است. محمود تولایی با بیان 
اینکه منطقه کاشان ازنظر شاخص های صنعتی و سرمایه گذاری موقعیت مناسبی دارد، گفت: 
همین موضوع باعث شده است که این منطقه برای سرمایه گذاری خارجی دارای جذابیت 
باشد، ولی متا سفانه مشکلی که وجود دارد در نظام مالیاتی است که از اصل سرمایه خارجی و 

تسعیر ارز مطالبه می شود که خلاف قانون سرمایه گذاری خارجی است.

مجری قطار سریع السیر تهران-قم-اصفهان با بیان اینکه پس از احداث قطار سریع السیر 
تهران-قم-اصفهان، رویکرد کشور به سمت احداث شبکه قطار سریع السیر تغییر کرده 
است، گفت: در تلاشیم تا شبکه قطار سریع السیر کشور پس از تهران-اصفهان را در 
مسیرهای دیگر ایجاد و توسعه دهیم. علیرضا صلواتی با اشاره به اهمیت پروژه قطار سریع 
السیر اصفهان-تهران، اظهار کرد:  باید فناوری های جدید به حوزه قطار سریع السیر ایران 

وارد شود تا در این حوزه به تکنولوژی های روز دنیا مسلط شویم. 

 نوسان:با اســتناد به تازه ترین 
گزارش مرکز آمــار از تورم گروه 
آشامیدنی«،  و  »خوراکی  کالایی 
از ۵۳ قلم کالای ایــن گروه، ۴۷ 
قلم تورمی بیشتر از تورم نقطه ای 
۴۶.۱ درصد کشور در اردیبهشت 
سال جاری داشــتند که این امر 
نشان می دهد سفره مصرفی افراد 
چقدر گران تر شده و سهم بیشتر 
از درآمــد را به خــود اختصاص 

می دهد.
به گزارش نوسان، روزنامه »اعتماد« در 
ادامه نوشت: افزایش قیمت مواد غذایی 
به خصوص برای آن دسته از افرادی که 
حقوق بگیر هستند و درآمد ثابتی دارند، 
منجر به کاهش مصرف یا حذف برخی 

خوراکی ها از سبدشان می شود.
گــزارش مرکز آمار نشــان می دهد که 
هویج فرنگی، روغن و مرغ بیشترین تورم 
نقطه ای را به ترتیب با ۱۷۳.۷، ۱4۱.۵ و 
۱۲4.۱ درصد داشتند. بر اساس گزارش 
»متوســط قیمت کالاهــای خوراکی 
منتخب در مناطق شهری کشور« قیمت 
ســبد مشــخصی از کالاهای خوراکی 
برای خانواده ای 4 نفری شامل »ده کیلو 
برنج، یک کیلو از انواع گوشت، تخم مرغ، 
لبنیات، انواع حبوبات، سیب زمینی، پیاز، 
خیار، گوجه فرنگــی، رب گوجه فرنگی، 
چای، شکر، قند و روغن« در اردیبهشت 
ســال جاری یک میلیــون و ۱۵0 هزار 
تومان بود در حالی که در اردیبهشــت 
سال 99 این ســبد را با ۷۱0 هزار تومان 
خریداری کرد. در ماه گذشته حدود ۳۲ 
درصد از درآمد افراد حقوق بگیر، صرف 

خرید مواد خوراکی می شد.
بر اســاس گزارش ابتدای خرداد مرکز 
آمار، تــورم ماهانه، ســالانه و نقطه ای 
در اردیبهشــت ســال جاری به ترتیب 
0.۷، 4۱ و 4۶.9 درصد اعلام شــده که 
جز تورم سالانه، در ســایر اعداد کاهش 
داشته است. اما تورم سالانه در دو گروه 
»کالاهــای خوراکی و آشــامیدنی« و 
»کالاهــای غیرخوراکــی و خدمات« 
افزایش داشته و به ترتیب به 4۷.۷ و ۳۷.۸ 
درصد رسیده است. البته که این اعداد با 
وجود افزایش قیمت کالاهایی مانند مرغ، 
تخم مرغ، گوشت و... دور از دهن نبود؛ اما 
ادامه دار شدن روند فعلی به خصوص در 
مورد کالاهای خوراکــی می تواند افراد 
بیشتری را در معرض مشکلات جسمانی 
قرار دهد که دهک هــای کم درآمدی، 
بیشترین لطمه را از این افزایش قیمت ها 
خواهند دید. بر اساس گزارش دیگر مرکز 
آمار از »شاخص قیمت مصرف کننده کل 
کشور بر اساس دهک های هزینه ای«، 
ســهم دهک اول از شاخص قیمتی کل 
۵0.۲ درصد و سهم دهک دهم نیز 4۷.۱ 

درصد در اردیبهشت ماه بوده است.
 از سوی دیگر شاخص کالاهای خوراکی 
و آشامیدنی برای دهک اول، ۶۳.۶ و برای 
دهک دهم نیز ۵۸.9 درصد گزارش شد. 
بدین معنا که دهک های اول هزینه ای 
که درآمدهای کمتری نیز دارند، سفره 
خوراکی های مورد نیازشان را که اغلب 
کالاهای اساسی اســت، با قیمت های 
بالاتری می خرند. این اعداد نشان می دهد 
که اگر سیاست ها در جهت تعدیل یا ثبات 
قیمت این گروه کالاها برای دهک های 
اول هزینه ای نباشــد، عمــلا فایده ای 
نداشته و حتی ممکن است این دهک ها 
را با مشکلات شدیدی در تامین مایحتاج 

خوراکی خود روبه رو کند.

گسترش شبکه قطارهای سریع السیر کشورموانع مالیاتی برای سرمایه گذاری خارجی
اقتصاد اصفهان

     گزارش

پایان دوران
 خوراکي ارزان

Is fahan

اقتصاد اصفهان در هفته ای که گذشت؛

 نوسان: مدیرعامل شرکت آب منطقه ای اصفهان گفت: در حال حاضر 
ذخیره سد زاینده رود ۴۴۳ میلیون مترمکعب است و ۶۸ درصد سد 
خالی است. حسن ساسانی در خصوص آخرین وضعیت سد زاینده رود، 
اظهار کرد: در حال حاضر ورودی سد زاینده رود ۳۱ و خروجی آن ۲۲.۵ 
مترمکعب بر ثانیه و ذخیره این سد ۴۴۳ میلیون مترمکعب است. به 
گفته وی، با توجه به حجم یک میلیارد و ۴۰۰ میلیون مترمکعبی مخزن 
سد زاینده رود، در حال حاضر ۶۸ درصد مخزن سد خالی است و شرکت 
آب منطقه ای کماکان بر حفظ و نگهداری منابع آب و صرفه جویی در 
تمام مصارف تاکید دارد. آنچه می خوانید، مهمترین رویدادهایی است 

که درهفته گذشته بر اقتصاد اصفهان گذشت؛
مدیربرگزاری نمایشگاه دام و طیور اصفهان 

با حضور ۱۷۰ شرکت معتبر
نوزدهمین نمایشگاه بین المللی دام، طیور، آبزیان و دامپزشکی با حضور ۱۷0 
شرکت معتبر از سراسر کشور و همچنین نمایندگان برندهای معتبر بین المللی 
در اصفهان برگزار می شود. این نمایشگاه که از روزهای ۱۸ تا ۲۱ خردادماه در 
محل دائمی برپایی نمایشگاه های بین المللی استان اصفهان برپا می شود، محلی 
برای ظهور و بروز توانمندی های شرکت هایی است که در زمینه ماشین آلات 
دامپروری، تجهیزات آبزیان، خوراک دام و طیور، افزودنی دام و طیور و آبزیان، 
خدمات دامپروری، مواد ژنتیکی، انواع شیردوش، فن و مه پاش هوشمند و ماهی 
زینتی، سازه های پیش ساخته دامداری، پاستوریزاتور، مبدل های حرارتی انواع 
مخازن، کنسانتره دام و طیور، لوازم مرغداری، لوازم و تجهیزات صنعتی مرغداری 
و گلخانه، سیستم تهویه و گرمایشی، داروسازی و آزمایشگاه های تخصصی مرتبط 
با این صنعت فعالیت می کنند. نوزدهمین نمایشگاه بین المللی دام و طیور اصفهان 
توسط شرکت برساز رویداد پارس برگزار می شود و مشارکت کنندگانی از استان های 
اصفهان، البرز، تهران، فارس، گلستان، خراسان رضوی، آذربایجان غربی، آذربایجان 
شرقی، قزوین، قم، یزد، چهارمحال و بختیاری و مرکزی در آن حضور فعال دارند. 
همچنین شرکت های جاده ابریشم پرشیا، پیشگام دام پرور سپاهان، پیشگامان 
سپند گستر، زانیار و شرکت پیشگامان به عنوان نمایندگان رسمی برندهای خارجی 
در این نمایشگاه حضور خواهند داشت و به ارائه توانمندی ها و پتانسیل های خود 
می پردازند. نمایشگاه دام، طیور، آبزیان و دامپزشکی اصفهان در ۱۷ هزار مترمربع 

فضای نمایشگاهی برگزار خواهد شد.

شرایط نامطلوب صادرات طلا از اصفهان
معاون هماهنگی امور اقتصادی استانداری اصفهان با اشاره به اینکه شهرک طلای 
اصفهان به بهبود وضعیت صادرات این مصنوع ارزشمند کمک می کند، گفت: در 
سال های اخیر به دلیل تحریم ها و قوانین و مقررات بانک مرکزی، صادرات طلا از 
اصفهان در شرایط مطلوبی قرار ندارد و صادرات طلای استان شاید حدود ۱0 درصد 
سال های 9۱ و 9۲ است. حسن قاضی عسگر درباره شهرک طلای اصفهان، اظهار 
کرد: در حال حاضر شهرک تخصصی طلای اصفهان با دریافت مصوبه شورای برنامه 
ریزی و توسعه استان، در مرحله تحویل زمین به سرمایه گذاران است. وی با بیان 
اینکه شهرک تخصصی طلا و جواهر اصفهان در جاده فرودگاه و در کنار شهرک 
صنعتی جی احداث خواهد شد، گفت: این شهرک صنعتی خصوصی همانند یک 
سیتی سنتر طلا و جواهر است که تمام کارگاه های سازنده طلا و جواهر و ... در 
آن مستقر خواهند شد. معاون هماهنگی امور اقتصادی استانداری اصفهان تصریح 
کرد: طراحی و احداث این مجموعه براساس مطالعه الگوهای جهانی همچون ترکیه، 
اسپانیا و ترکیه خواهد بود و قرار است شهرک طلای اصفهان با سیستم ایمنی فوق 

پیشرفته و سیستم تصفیه پساب مدرن به کار خود ادامه دهد. 

خبرهای تازه از جشنواره بین المللی فیلم کودک
مدیرعامل بنیاد سینمایی فارابی اعلام کرد به زودی، فراخوان سی و چهارمین دوره 
از جشنواره ی بین المللی فیلم های کودکان و نوجوانان، هم زمان با فراخوان پنجمین 
دوره از المپیاد فیلم سازی نوجوانان کشور، منتشر خواهد شد. علیرضا تابش خبر داد 
که طی هفته ی جاری، مقررات و فراخوان سی و چهارمین جشنواره ی بین المللی 
فیلم های کودکان و نوجوانان منتشر خواهد شد. یازدهم خردادماه نیز محمد عیدی، 
معاون فرهنگی شهردار اصفهان و عضو شورای سیاست گذاری جشنواره فیلم های 
کودکان و نوجوانان، در گفت وگو با ستاد خبری این جشنواره درباره ی امکان برگزاری 
فیزیکی این رویداد در سال جاری گفته بود: تجربه ی برگزاری آنلاین جشنواره 
کودک در سال گذشته، ارزشمند است و امسال هم امکان برگزاری فیزیکی جشنواره 
فیلم کودک در اصفهان همراه با بخش های آنلاین وجود دارد چرا که جشنواره های 

هنری وظیفه دارند در شرایط متفاوت،  پاسخگوی  نیاز مخاطبان خود باشند.

سرمایه گذاران به منطقه ۱۵ اصفهان می آیند
رئیس کمیسیون عمران، شهرسازی و معماری شورای اسلامی شهر اصفهان گفت: 
مردم منطقه ۱۵ از این پروژه های ویژه بهره مند خواهند شد زیرا در بخش شرقی 
منطقه ۱۵ اتفاقات بزرگی رخ داده است که با کامل شدن آن شاهد توسعه ظرفیت 
در این منطقه خواهیم بود. شیرین طغیانی تصریح کرد: امروز بسیاری از پروژه های 
این منطقه از جمله رینگ چهارم، مجموعه پل های شهید سلیمانی و پروژه خیابان 
مقداد در حال تکمیل است. حمام نقاشی یکی از حمام های قدیمی شهر اصفهان 
است که هنوز کارکرد حمام خود را داراست و مدیریت شهری با ورود به این موضوع 
توانسته این حمام را به عنوان یک اثر تاریخی ثبت و در راستای بازسازی آن اقدامات 
خوبی را انجام بدهد. وی با بیان اینکه اکنون دیواره های بیرونی حمام نقاشی متناسب 
سازی شده است، افزود: به زودی نماهای داخلی این مکان تاریخی نیز همانند 
خارج آن بازسازی و مرمت می شود. مردم منطقه ۱۵ از این پروژه های ویژه بهره مند 
خواهند شد زیرا در بخش شرقی منطقه ۱۵ اتفاقات بزرگی رخ داده است که با 
کامل شدن آن شاهد توسعه ظرفیت در این منطقه خواهیم بود و یقین دارم سرمایه 

گذاران به زودی در منطقه ۱۵ سرمایه گذاری های زیادی را انجام خواهند داد.

۶۸ درصد سد زاینده رود
 خالی است

اقبال شاکری، نماینده مردم تهران و عضو 
کمیسیون عمران مجلس شورای اسلامی 
بررسی های  پنجم خرداد ماه گفت: در 
مختلف طرح قطار سریع السیر اصفهان- 
تهران، فاقد توجیهات لازم برای ادامه کار 
است و این کمیسیون با ادامه اجرای این 
پروژه مخالف است. لذا با توجه به افت و 
خیزهای بسیار، این پروژه فاقد توجیهات 
لازم برای ادامه کار است و به وزارت راه و 
شهرسازی اعلام شده که این پروژه متوقف 
مدیریت  عدم  دلیل  به  افزود:  وی  شود!. 
درست در این طرح و از دست رفتن فرصت 
و سرمایه کشور، بنده پیشنهاد دادم که 
تحقیق و تفحص از این طرح در وزارت و راه 
شهرسازی کلید بخورد. رئیس کمیسیون 
پیشنهاد کرده تا براساس ماده ۲۳4 آئین 
نامه داخلی مجلس پروژه قطار سریع السیر 
اصفهان- تهران مورد بررسی و ارزیابی قرار 
گیرد، چراکه باید جوانب مختلف این طرح 
بررسی شود تا علت اینکه منابع کشور در این 
طرح به سادگی مورد بی توجهی قرار گرفته، 
مشخص شود. ترک فعل و قصوری که در 
این طرح صورت گرفته هزینه زیادی را به 

کشور تحمیل کرده است.

واکنش وزارت راه
وزیر راه و شهرسازی در واکنش به این 
نظر کمیسیون عمران مجلس، با تاکید بر 
اهمیت تکمیل این پروژه، از مذاکره وزارت 
راه و شهرسازی با اعضای کمیسیون عمران 
ابهام  رفع  برای  اسلامی  شورای  مجلس 
به گفته محمد اسلامی پروژه  خبر داد. 
قطار تهران-قم-اصفهان پروژه ای مهم با 
دارد  که ضرورت  است  دقیق  مفروضات 
تا تکمیل و اجرا شود، از سوی دیگر کشور 
به منظور توسعه نیاز دارد تا به فناوری های 
روز مجهز شود. وی با اشاره به اینکه دنیا، 
 ۵00 بالای  سرعت  با  سریع  قطارهای 
می کند،  مدیریت  را  ساعت  بر  کیلومتر 
توضیح داد: اینکه ما قطار با سرعت ۳00 
کیلومتر بر ساعت را وارد نکرده و تکنولوژی 
جدید ایجاد نکنیم غفلت از کاروان توسعه 

است.
از سوی دیگر معاون ساخت و توسعه راه آهن 
شرکت ساخت و توسعه زیربناهای حمل و 
نقل کشور، تاکید کرد که فعلاً ساخت این 
پروژه منتفی نشده است. سیاستی که وزارت 
راه و شهرسازی دنبال می کند سبک کردن 

بخشی هایی از این پروژه است تا هزینه های 
عباس  گفته  به  یابد.  آن کاهش  احداث 
خطیبی، وزارت راه و شهرسازی پیشنهاد 
خود برای تعدیل قیمت احداث پروژه قطار 
سریع السیر تهران- قم- اصفهان به سازمان 
برنامه و بودجه داده است به گونه ای که 
برآورد ۵۷ میلیارد یوآن که قبلاً قراردادی با 
این رقم به امضا رسیده بود مورد بازبینی قرار 
گرفت و با احتساب هزینه های کارفرمایی به 
4۲.۵ میلیارد یوآن کاهش داد. وی با بیان 
اینکه هزینه واقعی این طرح ۳۳.۵ میلیارد 
یوآن است، افزود: قرار است این پیشنهاد 
به شورای اقتصاد رفته و اعداد و ارقام جدید 
برای تعدیل قرارداد با چینی ها به تصویب 

برسد. 

إن قُلت های
سازمان برنامه

خطیبی، به نقطه نظرات سازمان برنامه و 
بودجه نسبت به پیشنهادات جدید وزارت راه 
و اصل اجرای پروژه قطار سریع السیر اشاره 
کرد و گفت: این سازمان پیشنهادات وزارت 
راه را از شورای اقتصاد بار دیگر به دفتر راه و 
ترابری سازمان برنامه و بودجه بازگرداند تا 
بار دیگر مورد بررسی کارشناسی قرار گیرد. 
سازمان برنامه در خصوص اصل عملیاتی 
شدن یا نشدن پروژه إن قُلت هایی دارد؛ 
پیشرفت های  علت آن هم عدم حصول 
فیزیکی مورد نظر سازمان برنامه به این 
پروژه بوده که با وجود گذشت ۱۵ سال 
از امضای قرارداد تنها ۵ درصد پیشرفت 
فیزیکی داشته است. وی تاکید کرد: برای 
اجرای این پروژه همه دستگاه های ذیربط 
اعم از سازمان برنامه و بودجه، وزارت راه و 
شهرسازی، شورای اقتصاد و … با یکدیگر 
همسو شوند در غیر این صورت ادامه پروژه 
با مشکل مواجه خواهد شد. گذشته از این 
مشکل انتقال ارز و اجرای فاینانس در دوره 
تحریم همچنان به قوت خود باقی است. 
چینی  شرکت  جوینت  ایرانی  شرکت 
نمی تواند فعالیت انتقال ارز به داخل را انجام 
دهد. به گفته خطیبی، متأسفانه شرکت 
ساخت از سوی نهادهای تصمیم گیر برای 
السیر حمایت  قطار سریع  پروژه  اجرای 
نمی شود. وزارت راه در این زمینه تنهاست و 
تمام تلاش خود را برای متقاعد کردن دیگر 
نهادهای اثرگذار و ذیربط به کار گرفته است.

واکنش مدیران استان
در واکنش به این صحبت ها، حسینعلی 
حاجی دلیگانی- عضو هیئت رئیسه مجلس 
شورای اسلامی با اعتقاد بر اینکه برخی افراد 
با تنگ نظری و بدبینی در برخی از جریانات 
توقف  دنبال  به  دیگر  استان های  داخل 
اجرای طرح قطار سریع السیر اصفهان – 
تهران هستند، تاکید کرد: در این زمینه 
اعلام آمادگی می کنیم تا در آن استان ها نیز 
چنین پروژه هایی راه اندازی شود، اما آنها در 
صدد لغو پروژه ای نباشند که سال هاست 
برای آن هزینه و زحمت کشیده شده است. 
وی تصریح کرد: ما مخالف توقف این طرح 
هستیم و این طرح قطعاً باید اجرایی شود و 
به طور قطع اجرای طرح قطار سریع السیر 
اصفهان – تهران یک ضرورت برای اصفهان 
و شهرهای اطراف است که ما به جد دنبال 
اجرای این طرح هستیم. وی با بیان اینکه 
السیر  سریع  قطار  طرح  اجرای  روند  در 
اصفهان – تهران زیرسازی برخی از مسیر 
را در دستور کار داریم، گفت: این خط قرار 
است از دو شهر در استان اصفهان عبور کند 
که ممکن است آسیب زننده باشد. به گفته 
حاجی دلیگانی، برای این امر از کارشناسان 
به عنوان مشاور استفاده کردیم و به این 
از  جلوگیری  برای  که  رسیدیم  نتیجه 
خسارات احتمالی بخشی از قطار سریع 
میزان چهار  به  تهران   – اصفهان  السیر 

کیلومتر از زیر زمین عبور کند.
استاندار  عمرانی  امور  هماهنگی  معاون 
اصفهان نیز در این باره به "نوسان" گفت: 
پروژه قطار سریع السیر اصفهان- تهران به 
عنوان طرح مصوب دولت و مجلس برای 
آن اعتبار پیش بینی شده است و از محل 
فاینانس برای آن هزینه می شود و تا زمانی 
که این پروژه مصوبه لازم را دارد و اجرایی 
می شود، از نظر ما نیز جزو اولویت های 
استان است. حجت الله غلامی با تاکید بر 
اینکه برخی مباحث حاشیه ای در خصوص 
اجرا و عدم اجرای طرح قطار سریع السیر 
اصفهان- تهران ارتباطی با استان اصفهان 
ندارد، تصریح کرد: این طرح یکی از پروژه 
های مصوب استان با اعتبار، پیمانکار و 
سرمایخ گذاری مشخص است و اکنون خط 
قطار سریع السیر اصفهان- تهران در حال 
اجرا است. وی تاکید کرد: پروژه قطار سریع 
السیر اصفهان- تهران تمام مراحل قانونی 
خود را طی کرده و اجرا هم می شود. غلامی 

در خصوص زمان بهره برداری نهایی این 
پروژه، گفت: این موضوع به میزان اعتبارات 
سالیانه این پروژه بر می گردد و زمان بندی 
آن بستگی به تخصیص اعتبارات آن دارد و 
به راحتی نمی توان در مورد زمان اتمام این 

پروژه کلان صحبت کرد. 
اواخر اسفند سال گذشته نیز مدیرکل راه 
نشست  در  اصفهان  استان  و شهرسازی 
خبری خود، درباره آخرین وضعیت پروژه 
قطار سریع السیر اصفهان- تهران، توضیح 
داد: قطار سریع السیر پروژه ای ملی است 
که متاسفانه دچار مشکلات زمانی شده و 
به طور قطع هر چه این پروژه بزرگتر باشد، 
مشکلات پروژه بیشتر می شود. علیرضا 
قاری قرآن با تاکید بر اینکه ملاک عمل ما در 
پروژه ها داشتن برنامه زمان بندی مشخص 
با اعتبار مشخص است، تصریح کرد: پروژه 
های ملی وقتی بزرگ و زمان بر شدند 
مشکلاتشان بیشتر می شود و متاسفانه 
پروژه قطار سریع السیر اصفهان - تهران نیز 
در این سال ها سه بار تغییر پیمانکار داشته 
و مشمول تحریم و مسایل و مشکلات مالی 
شده است، به همین دلیل این پروژه به بخش 
های کوچک استانی تقسیم شده است. وی 
ابراز امیدواری کرد با این شیوه اجرای پروژه 
قطار سریع السیر به عنوان پروژه محوری 
کشور پیش رود و اکنون پیمانکار آن قرارگاه 
خاتم الانبیاء است و سرمایه گذار خارجی آن 
چینی ها هستند. مدیرکل راه و شهرسازی 
استان اصفهان گفت: به دلیل مشکلات 
موجود نمی توان زمان مشخصی برای پروژه 
قطار سریع السیر اصفهان -تهران مشخص 
کرد، هرچند من مسئول این طرح نیستم و 
متولی آن راه آهن است و این پروژه ملی با 

محوریت شرکت ساخت پیش رود.
به نظر می رسد با توجه به شبکه قدیمی 
ریلی ایران، اجرای پروژه قطار سریع السیر 
اصفهان-تهران، یکی از ضرورت های فعلی 
توسعه کشور به شمار می رود. به گفته 
علیرضا صلواتی- مجری قطار سریع السیر 
تهران-قم-اصفهان، باید دانش فنی قطار 
سریع السیر باید به ایران وارد شود تا شبکه 
قطارهای سریع السیر در داخل کشور با توان 
داخلی ایجاد شود، انتقال دانش و تکنولوژی 
در پروژه قطار سریع السیر از اهمیت زیادی 
برخوردار است، بنابراین در پروژه قطار سریع 
السیر اصفهان- تهران هدف اصلی، ورود 
این تکنولوژی به کشور است و در تلاشیم 
تا شبکه قطار سریع السیر کشور پس از 
تهران-اصفهان، در مسیرهای تهران-مشهد، 
تهران-تبریز و بسیاری از شهرهای بزرگ 
دیگر نظیر شیراز و یزد و بوشهر و اهواز ایجاد 
شود تا شبکه قطارهای سریع السیر در کشور 

شکل گیرد.

کمیسیون عمران مجلس می خواهد پروژه قطار سریع السیر تهران-اصفهان را متوقف کند؛

سنگ پرانی به قطار سریع السیر
چرا پروژه ۱۵ ساله قطار سریع السیر اصفهان- تهران تنها ۵ درصد پیشرفت فیزیکی دارد؟؟!!!

۱۵ سال پیش پروژه قطار سریع السیر تهران- اصفهان کلید خورد و قرار بود در مدت پنج سال تکمیل 
شود؛ پروژه ای که امروز تنها ۵ درصد پیشرفت فیزیکی دارد و در تمام سال های گذشته با حواشی 
متعددی از تغییر سرمایه گذار، شرایط و ویژگی های فنی، توقف های کوتاه مدت و ... روبرو شده است. 
اما این تمام ماجرا نیست؛ چندی پیش یکی از اعضای کمیسیون عمران مجلس اعلام کرد که این 

پروژه فاقد توجیهات لازم برای ادامه کار است و وزارت راه و شهرسازی باید آن را متوقف کند؟؟؟!!!

هفته نامه نوسان
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نوسان:مدیرکل ارتباطات و امور 
از  اصفهان  شهرداری  بین الملل 
امضای تفاهم نامه خواهرخواندگی 
دو شهر اصفهان و پورتو طی چند 

هفته آینده خبر داد.
ایمان حجتی با بیان اینکه پورتو پایتخت 
پرتغال  و دومین شهر مهم  فرهنگی 
این کشور محسوب  پایتخت  از  پس 
اولیه  پیشنهاد  کرد:  اظهار  می شود، 
سفارت  از سوی  خواهرخواندگی  این 
ایران در لیسبون مطرح و پس از ابراز 
علاقمندی شهرداری های دو شهر، این 
موضوع وارد فرآیندهای رسمی جهت 

امضای پیمان شد.
وی ادامه داد: برهمین اساس و مطابق 
جمهوری  کشور  وزارت  قوانین  با 
امضای  خصوص  در  ایران  اسلامی 
اداره  خواهرخواندگی،  پیمان های 
بین الملل شهرداری اصفهان لایحه این 
به  تصویب  جهت  را  خواهرخواندگی 
شورای اسلامی شهر ارسال کرد که در 
جلسه علنی روز یکشنبه مورخ 9 خرداد 

۱400 به تصویب رسید.
بین الملل  امور  و  ارتباطات  مدیرکل 
شهرداری اصفهان با اشاره به اینکه پرونده 
به  بررسی  برای  خواهرخواندگی  این 
وزارت کشور نیز ارسال شده است، افزود: 
خواهرخواندگی  تفاهم نامه  پیش نویس 
امور  در حال حاضر توسط کارشناسان 
و  اصفهان  های  شهرداری  بین الملل 
احتمالا  و  است  تدوین  حال  در  پورتو 
در  نهایی  متن  آینده،  هفته  دو  ظرف 
جریان نشست آنلاین شهردار اصفهان و 
پورتو به طور رسمی به امضای دو طرف 
خواهد رسید. به گفته مدیرکل ارتباطات 
و امور بین الملل شهرداری اصفهان، پورتو 
نیز همچون اصفهان از جمله شهرهای 
فرهنگی و تاریخی اروپا به شمار می آید 
که در سال ۲00۱ توانست عنوان پایتخت 
را به خود اختصاص  قاره  این  فرهنگی 
این  این، هسته مرکزی  بر  دهد. علاوه 
تشکیل  را  آن  تاریخی  بافت  که  شهر 
می دهد در سال ۱99۶ توسط یونسکو در 
فهرست میراث جهانی بشر به ثبت رسید.
به  نیز شبیه  پورتو  تاکید کرد:  حجتی 
اصفهان در حوزه ای چون معماری سرآمد 
کشور و قاره خود است به طوری که یکی 
از معتبرترین مراکز علمی معماری جهان 

در این شهر واقع شده است.
بین الملل  امور  و  ارتباطات  مدیرکل 
شهرداری اصفهان همچنین از برگزاری 
رویدادی فرهنگی با محوریت اصفهان در 
پورتو خبر داد و گفت: قرار است در قالب 
ابتکار شهروند دیپلمات، با همکاری اداره 
امور بین الملل شهرداری اصفهان و انجمن 
دوستی پرتغال و ایران، ۲۵ ژوئن مصادف 
رویدادی  جاری،  سال  تیرماه  چهارم  با 
محل  در  اصفهان  فرهنگ  محوریت  با 
سالن کتابخانه شهر پورتو برگزار خواهد 
شد. مدیرکل ارتباطات و امور بین الملل 
شهرداری اصفهان با اشاره به جزییات این 
رویداد، اظهار کرد: در این برنامه فرهنگی، 
علاوه بر برپایی نمایشگاه عکس اصفهان از 
زوایه دوربین عکاسان شهر، پیام ویدئویی 
و  شد  خواهد  منتشر  اصفهان  شهردار 
انگلیسی  زبان  به  اقلام فرهنگی  برخی 
ظرفیت های  و  ویژگی ها  معرفی  جهت 
شهر اصفهان در اختیار بازدیدکنندگان 

پرتغالی قرار خواهد گرفت. 
همچنین اجرای موسیقی سنتی ایران، 
بزرگ  شعرای  نکوداشت  و  شعرخوانی 
رویداد  این  بخش های  دیگر  از  ایرانی 

فرهنگی خواهد بود.

بعد از گذشــت حدود ۲۲ ســال از پیمان خواهرخواندگی اصفهان و فلورانس، برای 
نخستین بار مدیران شهری این دو  شــهر برای تولید آثار هنری مشترک تبادل نظر 
کردند. در این نشست، خانم زامپارلا، مشاور شــهردار فلورانس در امور بین الملل با 
استقبال از اجرای پروژه مشترک هنری بین دو شهر اصفهان و فلورانس تاکید کرد: 
این آمادگی در شهرداری فلورانس وجود دارد تا با استفاده از ظرفیت های رسانه ای و 

شبکه های اجتماعی، به معرفی آثار تولیدشده بپردازد.

مدیر پروژه کیلومتر دو و نیم تا هفت رینگ چهارم شــهر اصفهان اظهار کرد: عملیات 
اجرایی مســیر رینگ چهارم حدفاصل پل زیرگذر قهجاورســتان تا پل آفتاب به اتمام 
رسیده و در مرحله آســفالت  ریزی اســت. ناصر کریمی با بیان اینکه سازه پل زیرگذر 
قهجاورستان به اتمام رسیده، افزود: عملیات بتن  ریزی این سازه تکمیل است و تا یک ماه 
آینده مورد بهره  برداری قرار می  گیرد. به گفته وی کیلومتر 4 تا ۷ رینگ حفاظتی شهر 

پیشرفت ۶4 درصدی داشته است.

تکمیل پل زیرگذر قهجاورستان تا یک ماه آیندهگفتگوی مدیران شهری اصفهان و فلورانس

گزارش

گزارش

اصفهان و پورتو 
در آستانه خواهرخواندگی

عضو شورای شهر اصفهان:

قدرت اله نوروزی در حاشیه این جلسه که در 
محل مرکز همایشهای بین المللی اصفهان، 
تشکیل شد، اظهار کرد: با توافق صورت گرفته 
بین بانک شهر، شرکت نفت جی و شهرداری 
صد میلیارد تومان قیر خریداری شده؛ با قیر 
خریداری شده می توان تا پایان سال هرگونه 
عملیات مربوط به آسفالت خیابان ها و کوچه 
های شهر اصفهان را انجام داد و حتی این 
آمادگی وجود دارد که به شهرهای اطراف 
نیز آسفالت فروخته شود.  وی با بیان اینکه در 
هفته آینده بهره برداری رسمی از پروژه بزرگ 
مجموعه پل ها و تقاطع غیرهمسطح سردار 
شهید سلیمانی با حضور وزیر راه و شهرسازی 
همچنین  کرد:  تصریح  شود،  می  انجام 
حدفاصل پل شهید سلیمانی تا دوربرگردان 
میدان مرکزی میوه و تره بار به طور کامل 
آسفالت می شود. شهردار اصفهان ادامه داد: 
همچنین تا پیش از تیرماه مسیر پل آفتاب 
در مسیر حلقه حفاظتی به سمت پل شهید 
سلیمانی یعنی تا پل کانال و پل قهجاورستان 
از رینگ چهارم است به بهره  که بخشی 

برداری می رسد. 
وی در ادامه با اشاره به سرعت بالای پروژه 
مرکز همایش های بین المللی اصفهان، اضافه 
کرد: تا اوایل تیرماه سالن مرکزی این پروژه 
تکمیل می شود و به احتمال زیاد در همین 

تیر ماه فاز اول به بهره می رسد. 
نوروزی همچنین با اشاره به موضوع خرید 
موتورهای برقی، گفت: با توافقات انجام شده 
۱000 دستگاه موتورسیکلت برقی خریداری 
شده و در اولین فرصت با ارائه تسهیلاتی در 

اختیار عموم مردم قرار می گیرد. 

گام های بلند 
مدیریت شهری 

نماینده مردم اصفهان در مجلس شورای 
اسلامی با بیان اینکه اقدامات صورت گرفته در 
پروژه مرکز همایش های بین المللی افتخاری 
برای تمام کشور است، اظهار کرد: اقدامات 
صورت گرفته در این پروژه عظیم نشان می 
دهد دانش مهندسان و مدیران ایرانی دانش 
بسیار بالایی است و نگاه مدیران شهرداری در 

اجرای این پروژه نگاهی رو به آینده است. 
عرصه  در  کرد:  تصریح  مقتدایی  عباس 
اقتصادی و در زمینه ارتباطات بین المللی می 
توان گام های بلندی را در نتیجه تاسیس این 
پروژه برداشت که این موضوع فرصتی بسیار 
خوب برای اصفهان و کشور است. وی با بیان 
اینکه الگوهای مهندسی به کار گرفته شده 
در این پروژه گام بسیار بلندتری را نسبت به 
قبل نشان می دهد، افزود: توانمندی های 
مهندسان و شرکت های مرتبط با این پروژه 
ارتقاء بسیاری پیدا کرده است.  نماینده مردم 
اصفهان در مجلس شورای اسلامی، اقدام 
پروژه  این  تکمیل  در  اصفهان  شهرداری 
را ستودنی ذکر کرد و ادامه داد: افق تقویت 
حتی  و  فرهنگی  اقتصادی،  های  بنیان 
ارتباطات استان با سایر بخش های کشور و 
دنیا در مرکز همایش های بین المللی اصفهان 
تاکید کرد: در  دیده شده است. مقتدایی 
تلاشیم تا ارتباط بین بخش های بین الملل 
وزارت خانه ها با مجموعه شهرداری اصفهان 
افزایش پیدا کند و در آینده ای نزدیک جلسه 
ای با حضور مسئولان بخش های بین المللی 
وزارت خانه ها برگزار و ظرفیت های مرکز 

همایش ها به سطح ملی معرفی می شود. وی 
اضافه کرد: مردم اصفهان در آینده به اقدامات 
انجام شده برای تکمیل این پروژه افتخار 
خواهند کرد و امیدوارم با نگاه های مثبتی 
که در خصوص این پروژه وجود دارد و سرمایه 
عظیمی که از مردم شهر اصفهان در این مکان 
هزینه شده بتوانیم بهره برداری های قوی و 
بازخوردهای موثر را از این محل بگیریم و 
این مکان و درآمدهای آن به طور مجدد به 
چرخه حمایت از شهر و شهروندان اصفهانی 
بازگردد. نماینده اصفهان در مجلس شورای 
اسلامی تصریح کرد: شهرداری و مدیران آن 
با جدیت پای کار بوده و سرمایه های شهر در 
مرکز همایش ها هزینه شده، به همین منظور 
امیدواریم در آینده ای نزدیک شاهد نتایج 

بهره برداری از این پروژه باشیم.  

پیشرفت فیزیکی
 از ۴۶ به 9۴ درصد 

معاون عمران شهری شهرداری اصفهان نیز 
با بیان اینکه پیرو جلسات هفتگی بررسی 
حلقه  جلسه  این  در  عمرانی  های  پروژه 
مرکز  و   ۷ تا   ۲.۵ کیلومتر  از  حفاظتی 
المللی مورد بررسی قرار  همایشهای بین 
درصد   ۸0 حدود  تا  کرد:  اظهار  گرفت، 
انجام  و  پیگیری  قبلی  جلسات  مصوبات 
شده بود و قرار شد اقدامات بعدی نیز انجام 
مهمترین  کرد:  تصریح  مظفر  ایرج  شود. 
شده  مطرح  قبلی  جلسات  در  که  بحثی 
کیلومتر  از  حلقه حفاظتی  آزادسازی  بود 
۲.۵ تا ۷ بود که مدیر منطقه ۱۵ اقدامات 
خوبی در این خصوص انجام داده بود. وی با 

بیان اینکه عملیات اجرایی حلقه حفاظتی 
به خوبی در حال انجام است، اضافه کرد: با 
تمهیداتی که در تغییر اولویت ها انجام شده 
اجرای این پروژه درصد تاخیر کمی دارد، 
بیشترین مشکلات مربوط به قیر بود که با 
مصوبه گرفته شده و اقدامات مالی که در 
این خصوص انجام شد نسبت به خرید ۱۵ 
هزار تن قیر از شرکت نفت جی اقدام شد که 
با رسیدن قیر پروژه با سرعت بیشتری پیش 
شهرداری  شهری  عمران  معاون  رود.  می 
مرکز  پروژه  به  اشاره  با  ادامه  در  اصفهان 
افزود:  اصفهان،  المللی  بین  همایش های 
پیشرفت اجرای این پروژه در اوایل سال 99 
رشد بسیار خوبی داشت و امیدوارم تا پایان 
تیرماه با اقدامات تکمیلی، محوطه سازی، 
ویلاها، موتورخانه، سالن اصلی و کنکورس 
افتتاح شود. وی اضافه کرد: با رایزنی هایی 
که با وزارت کشور، وزارت امورخارجه و ... 
انجام می دهیم امیدواریم بهره برداری از 
این مرکز را نیز همزمان با افتتاح آن داشته 
باشیم. مظفر با بیان اینکه مرکز همایش های 
بین المللی از 4۶ درصد پیشرفت فیزیکی به 
حدود 94 درصد پیشرفت طی سه سال اخیر 
رسیده است، ادامه داد: از نظر فنی، اجرایی و 
مدیریتی کار بسیار بزرگی در این پروژه بسیار 
عظیم صورت گرفته که باعث افتخار اصفهان 

و کشور است. 

پیشرفت کلی 
9۴ درصدی پروژه 

مدیر پروژه مرکز همایش های بین المللی 
اصفهان نیز در این جلسه با اشاره به جزئیات 
اجرای پروژه مرکز همایش های بین المللی 
دکوراتیو  قسمت  در  کرد:  اظهار  اصفهان، 
سقف، با اجرای ۳هزار و ۳00 مترمربع سقف 
شامل ۱4 ماژول و 9۶ عدد گلپر به متراژ ۲ 
هزار ۲00 مترمربع، پیشرفت 99 درصدی 
قسمت  این  بگویم  توانم  می  و  ایم  داشته 
تکمیل شده است. محسن ترابی تصریح کرد: 
دکوراتیو بدنه شامل ۱۱ هزار ۲00 مترمربع 
لوور چوبی با روکش بامبو انجام و تاکنون 9۸ 
درصد پیشرفت فیزیکی داشته است، برای 
موکت و صندلی سالن اصلی عملیات ساب 
زنی و رگلاژ کف انجام و موکت و صندلی ها 
در حال تولید است و برآورد ما این است که 
تا پایان تیرماه صندلی گذاری ها انجام می 
شود. وی با اشاره به نورپردازی سالن، اضافه 
کرد: نورپردازی و شبیه سازی های آن کار 
بسیار سختی بود که انجام شده و سالن شامل 
۱۱4 عدد چراغ است که عملیات مهندسی و 
زیرساخت بخشی از نصب این چراغ ها تکمیل 
می شود. وی اضافه کرد: دفاتر اداری شامل 
۲4 دفتر و فضای لابی و غذاخوری و سالن 
جلسات است که تاکنون 9۲ درصد و محوطه 
سازی شامل تکمیل محوطه و مسیر پروژه 9۶ 
درصد پیشرفت فیزیکی داشته است. ترابی با 
بیان اینکه ۷۵ درصد قراردادها تکمیل شده 
و ۲۵ درصد قرارداد جاری وجود دارد، گفت: 
تا سال 99 درصد کل پروژه پیشرفت فیزیکی 

این پروژه به 94 درصد رسیده است.

پیشرفت مرکز همایش های بین المللی اصفهان از 4۶ به 94 درصد طی سه سال اخیر؛

نگاه رو به آینده
مقتدایی: اقدامات شهرداری در پروژه مرکز همایش ها افتخاری برای کشور است

citizen

شورای  پیگیری  و  نظارت  پایش،  کمیسیون  نوسان:رئیس   
اسلامی شهر اصفهان گفت: تلاقی تونل خط یک با بعضی از 
عرصه های میراثی مانند عبور از چهارباغ که هنوز پرونده آن 
مفتوح است، یکی از معضلات احداث خط یک بود. فتح الله معین 
در یک گفت وگوی تلویزیونی با بیان اینکه یکی از مشکلاتی که 
مردم هرساله با آن مواجه هستند، آلودگی هوا و استمرار آن 
در سال های مختلف است، اظهار کرد: هدف کلان ما در برنامه 
اصفهان ۱۴۰۵ ، مقابله با آلودگی هوا بود و اتمام خط یک مترو در 

این راستا به سرعت انجام و بهره برداری شد.
رئیس کمیسیون پایش، نظارت و پیگیری شورای اسلامی شهر اصفهان 
تصریح کرد: اصفهان به دلیل موقعیت جغرافیایی خود همواره در مسیر عبور 
ناوگان های حمل ونقل مسافر و بار از جنوب به سمت مرکز یا از شرق به 
غرب بوده که از وسط شهر عبور و آلودگی و ترافیک زیادی را به اصفهان 
ترافیکی،  چهارم  رینگ  اجرای  کرد:  خاطرنشان  وی  می کردند.  تحمیل 
تعریض پل شهید ستاری، تقاطع روح الامین و شهید کشوری و تعریض پل 
زندان همگی زیرمجموعه هدف کلان مدیریت شهری برای کاهش آلودگی 
بوده است. معین با بیان اینکه در این دوره بیش از یک هزار و ۳00 میلیارد 
تومان هزینه صرف احداث خط دو قطار شهری شده است، اضافه کرد: 
این پروژه اکنون از دو جهت درحال احداث است و وسعت کارهای شده 
به قدری بزرگ است که قطع و تعطیل کردن آن غیرممکن بوده و بسیار 
ماندگار، حیاتی و ضروری برای شهر اصفهان قلمداد خواهد شد. وی ادامه 
داد: پیشتر برای حفر تونل و احداث ایستگاه ها، جریان ساخت به صورت باز 
انجام می شد که همین دلیل باعث شده بود از نقطه ابتدایی خط یک مترو 
یعنی پایانه صفه تا شهرک قدس، تمام مسیر دچار معضلات ترافیکی به 

مدت ۱۷ سال شود.

ثمره عظیم احداث مترو
رئیس کمیسیون پایش، نظارت و پیگیری شورای اسلامی شهر اصفهان 
اظهار کرد: اولین کاری که در اجرای خط دوم مترو انجام شد این بود 
که تمام افراد و تجارب گذشته تجمیع شد تا پروژه به نحوی عملیاتی 
شود که به هیچ وجه منجر به بسته شدن خیابان و تغییر مسیر نشود که 
می بینید اکنون تمام ۲4 کیلومتر خط دو مترو باز بوده و به راحتی تردد 

انجام می شود. 
وی ادامه داد: عملیات احداث مترو، مظلومانه، اما ثمره آن عظیم است. مردم 
اصفهان در استفاده از خط یک مترو بخشی از این عظمت را دیدند که 
همه به دست فرزندان این مرز و بوم از یک کارگر ساده تا طراح، مهندس 
و نیروهای فنی شهرداری انجام شد. معین گفت: تلاقی تونل خط یک با 
بعضی از عرصه های میراثی مانند عبور از چهارباغ که هنوز پرونده آن مفتوح 
است، یکی از معضلات احداث خط یک بود؛ البته همان زمان با همکاری 
میراث فرهنگی قرار شد چند ایستگاه پایش زیر نظر دانشگاه علم و صنعت 

وجود داشته باشد و هر لرزشی در مسیر چهارباغ را ثبت کند. 
ایراد و  این تجربه استفاده کردیم و هر  از  وی اضافه کرد: در خط دوم 
اشکالی که ممکن بود در جریان احداث خط دو رخ دهد، قبل از اینکه 
عملیات اجرای این خط فعال شود مدنظر بود؛ ما برای خط یک مترو در 
دوره شورای پنجم پذیرفتیم که ناظر مقیم از سازمان میراث فر هنگی در 
تمام مراحل ساخت حاضر باشد. رئیس کمیسیون پایش، نظارت و پیگیری 
شورای اسلامی شهر اصفهان ادامه داد: یکی از طرح های اولیه عبور خط 
مترو از خیابان حافظ، ضلع شمالی میدان امام )ره(، خیابان سپه، میدان 
امام حسین )ع( و مجاورت مسجد باب الرحمه بود اما برای صیانت از میراث 
فرهنگی در این محدوده، مسیر خط دو تغییر کرد و دیگر وارد میدان امام 
و خیابان سپه نمی شود؛ هرچند شهرداری با یونسکو برای مدیریت و اعلام 

نظر فنی درباره این مسیر مکاتبه کرده بود.

رئیس جمهور هم راضی نبود
وی افزود: یونسکو حتی عبور از شمال میدان را بلامانع دانست و این مطلب 
به آقای روحانی، رئیس جمهور هم گفته شد و وی گفت که من راضی 
نیستم حتی تا ۲0 سال آینده یک کاشی از مسجد شیخ لطف الله به خاطر 
عبور مترو ترک بردارد و اطمینان داشته باشید اتفاقی متوجه میدان امام 
نمی شود. معین اضافه کرد: مدیریت شهری آماده است که در هر مقطعی، 
سازمان میراث فرهنگی احساس نیاز کرد و به هر شکلی که بود، مسیر 
اجرای پروژه مترو را با هزینه خود ارزیابی و کنترل کند چون می خواهیم 
یک امکان جدید برای مردم ایجاد کنیم و نمی خواهیم که یک میراث کهن 

تاریخی و فرهنگی را مخدوش کنیم. 
وی با اشاره به یکی دیگر از اقدامات شاخص در اجرای خط دو مترو اصفهان، 
گفت: پیشاپیش تمام ایستگاه های این خط مترو تملک شده و قبل از اینکه 
تونل ها به ایستگاه برسد کار احداث ایستگاه تمام می شود برخلاف اجرای 
خط یک که مجبور می شدیم بخشی از تونل را در اجرای ایستگاه خراب 
پایش، نظارت و پیگیری شورای اسلامی شهر  کنیم. رئیس کمیسیون 
اصفهان با اشاره به لزوم کاهش سرفاصله خطوط مترو با خریدهای واگن های 
جدید، ادامه داد: اعمال تحریم های جدید باعث شد بخشی از خریدهایمان 
را نتوانیم تحویل بگیریم و در خرید قطار و واگن برای افزایش ظرفیت مترو 

با مشکل مواجه شویم. 
وی تاکید کرد: شیوع کرونا هم از سوی دیگر تعداد مسافران حمل ونقل 
عمومی را حدود 40 درصد تا ۶0 درصد کاهش داد و این باعث شد که 

احساس نیاز اولیه به واگن های بیشتر برای مترو وجود نداشته باشد.

پرونده متروی چهارباغ 
هنوز باز است

 نوسان: مدیرعامــل ســازمان قطار شهری 
اصفهان گفت: تا پایان خرداد ماه امسال عملیات 
احداث ایســتگاه آمادگاه به عنوان سیزدهمین 

ایستگاه خط دو متروی اصفهان آغاز خواهد شد.
محمدرضا بنکدار هاشمی اظهار کرد: برآورد اولیه 
قرارداد احداث این ایستگاه حدود ۱۵0 میلیارد 
تومان است که با آزادسازی حدود یک هزار و ۵00 
متر مربع زمین انجام می شود. وی با بیان این که 
در شش ماهه نخست سال جاری عملیات احداث 

چهاردهمین ایستگاه خط دو متروی اصفهان آغاز 
می شود، تصریح کرد: ایستگاه حافظ یا ایستگاه 
امام علــی )ع( چهاردهمین ایســتگاه خط دو 

متروی اصفهان خواهد بود.
مدیرعامل سازمان قطار شهری اصفهان گفت: 
تی. بی. ام غربی جبهه شــمال شــرق خط دو 
متروی اصفهان در فاصله ۱۵0 متری ایســتگاه 
لاله قرار دارد و تلاش می کنیم دســتگاه حفار 
تا اواخر خردادماه به ایستگاه لاله برسد. بنکدار 

هاشمی گفت: از ابتدای سال 9۸ عملیات حفاری 
خط دو مترو اصفهان به صــورت تونل های دو 
چشمه به قطر ۶.۵ متر با اســتفاده از تی. بی. ام 
هایی از جبهه شمال شرق آغاز شده و ایستگاه ها 
یکی پس از دیگری در حال احداث اســت. وی 
افــزود: در خط دو مترو اولویت نخســت اجرا از 
سمت ایستگاه دارک )شمال شرق اصفهان( تا 
ایســتگاه مدرس نجفی )بخش غرب اصفهان( 
به طول ۱4.۵ کیلومتر با ۱۶ ایستگاه برنامه ریزی 

شده است. بنکدار هاشمی ضمن اشاره به حجم 
اقدامات انجام شــده برای احداث پروژه خط دو 
مترو اصفهان، اظهار کرد: حجم خاکبرداری پروژه 
در حال ساخت این خط، معادل دو میلیون و ۲00 
هزار مترمکعب اســت. وی با بیان این که حجم 
بتن ریزی خط دو متروی اصفهــان، ۷۸0 هزار 
مترمکعب اســت، تصریح کرد: بر اساس برآورد 
انجام شــده حجم آرماتور مورد نیــاز این پروژه 

بزرگ ۷۵ میلیون کیلوگرم است.

تا پایان خردادماه ۱۴۰۰ انجام می شود؛

آغاز عملیات احداث سیزدهمین ایستگاه خط دو متروی اصفهان

در ادامـه جلسـات هفتگـی بررسـی وضعیت پـروژه هـای عمرانی با حضـور شـهردار اصفهان و 
مدیران شـهرداری، جلسـه این هفته در حضـور دکتر مقتدایی نماینده مـردم اصفهان در مجلس 
شـورای اسـلامی برگزار شـد. عباس مقتدایی نماینده مـردم اصفهان در مجلـس با بیان اینکـه اقدامات صورت 
گرفتـه در پـروژه مرکز همایش های بیـن المللی افتخاری برای تمام کشـور اسـت، اظهار کـرد: اقدامات صورت 
گرفتـه در ایـن پـروژه عظیم نشـان می دهـد که نـگاه مدیـران شـهرداری در اجرای این پـروژه نگاهـی رو به 

آینده اسـت. 

هفته نامه نوسان
گروه شهری
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تحلیل

  تحلیل     

فرشاد مومنی از »بسته نجات اقتصاد ایران« به شدت انتقادات کرد.  این اقتصاد دان 
تاکید کرد: این برنامه به سفله پروری، شوک قیمتی و سقوط کشور می انجامد. مومنی 
با بیان اینکه تمام بحث ها تحت عنوان برنامه ی نجات حتی از یک آدم غیر متخصص 
هم تأسف بار و شرم آور است، گفت: تحت عنوان ارائه ی برنامه به کاندیدهای ریاست 
جمهوری یک سندی تحت عنوان برنامه ی نجات بیرون درمی آید که می بینید دقیقاً 

معطوف به مؤلفه هایی است که کشور را در معرض سقوط قرار داده است.

محتوای این بسته شرم آور است
مهدی طغیانی بااشاره به ویژگی های طرح مالیات برعایدی سرمایه گفت: چهار بخش 
املاک، خودرو، طلا و ارز مشمول مالیات بر عایدی قرار می گیرند. اما برخی قسمت ها 
مستثنا هستند. این نماینده مجلس اضافه کرد: فرد بالای ۱۸ سالی که یک واحد 
مسکونی ) طبق گزارش املاک و اسکان( یا یک خودروی شخصی برای خودش دارد 
و افرادی که طلا تا ۱00 گرم یا ارز تا ۲000دلار دارند، مشمول این طرح مالیاتی نیست. 

بنابراین بخش اعظمی از مردم  اصلا شامل این مالیات نمی شوند.

چه کسانی باید مالیات بر عایدی سرمایه بدهند؟

عوامل موثر بر
تعیین نرخ ارز

اقتصاد ایران در هفته ای که گذشت؛

 نوســان:  یارانه نقدی ۴۵۰ هزار تومانی یعنی بانک مرکزي در 
سه شیفت، پول چاپ کند !این را دکتر مهدی پازوکی می گوید و 
ادامه می دهد: وعده های برخی کاندیداها نماد "شارلاتانیســم 
اقتصادی" است. وی می گوید: برخی وعده ها حرفهای بی ربط و 
غیر کارشناسی است و تنها بوی پوپولیست می دهد و نمی توان 
پایه علمی برای آن پیدا کرد. وی افــزود: دولت بعدی باید توان 
اصلاح ساختار هزینه ها را در اقتصاد ایران داشته باشد. اگر واقعا 
کاندیدی بتواند با همین بودجه مصوب سال ۱۴۰۰ بدون کسری و 
افزایش تورم کشور را مدیریت کند باید مجسمه اش را در پاستور 
ســاخت. این اقتصاددان تاکید کرد: برخی کاندیداها یا اقتصاد 
نخوانده اند یا کیلویی مدرک گرفته انــد، چون از کوچک ترین 
مفاهیم اقتصادی هم اطلاعی ندارند. یارانه ۴۵۰ هزار تومانی نرخ 
تورم را سه برابر کرده و کاری می کند بانک مرکزی در سه شیفت 
مشغول چاپ پول شود. آنچه می خوانید برخی از برجسته ترین 

نکاتی است که در هفته قبل اقتصاد ایران را به خود معطوف کرد؛ 
حسین وعده های فریبکارنه یارانه ای

دکتر جعفر خیرخواهان وعده های انتخاباتی برخی از کاندیداها را غیر علمی 
می داند و می گوید: برخی از کاندیداها چون می دانند که فقط چهار سال 
می خواهند رئیس جمهور شوند و بعد هم پاسخگو نیستند وعده هایی می 
دهند که مبنا و مفهوم اقتصادی ندارد و عملیاتی نیست. وی اضافه کرد: در 
تجربه پرداخت یارانه نقدی دیدیم که حدود 40 یا ۵0 هزار تومان یارانه 
نقدی پرداخت شد ولی قیمت ها با افزایش زیادی رو به رو شد و عملا این 
یارانه بی خاصیت شد. مردم باید به بلوغی برسند که فریب وعده های این 

چنینی را بخورند.

چنین وعده ای امکان تحقق دارد؟!
دکتر هوشنگ شجری گفت: کاندیدایی که وعده رساندن تورم به زیر ۵ 
درصد را می دهد، ابزار رسیدن به این هدف را مشخص کند! استاد اقتصاد 
دانشگاه اصفهان افزود: یکی از کاندیداها وعده داده که تورم را به زیر ۵ درصد 
می رساند. باید از او پرسید با چه ابزاری قرار است این کار را بکند، آیا واقعا 
چنین وعده ای امکان تحقق دارد؟! با اهداف مالیاتی، پولی، ارزی و یا با نرخ 

بهره می خواهد تورم را به زیر ۵ درصد برساند؟! 
وی افزود: هر کس می تواند هر هدف و وعده ای را مشخص کند ولی باید 
ابزار رسیدن به آن نیز باید مشخص شود. برخی کاندیداها یا ابزار رسیدن 
به وعده هایشان را نمی دانند و یا اگر می دانند بلد نیستند از آن استفاده 
کنند. این اقتصاددان بیان کرد: مردم قبل از انتخاب هر کاندیدا استدلال 
وی برای عمل به وعده اش را بررسی کنند تا مشخص شود این فرد با چه 

هدفی وعده می دهد.

دوام نوسان قیمت ارز و سکه 
تا پایان انتخابات

دکتر آلبرت بغزیان گفت: تعیین نرخ ارز دربازار در دست بانک مرکزی است 
و تاکنون نرخ ارز هر روز صبح از طریق بانک مرکزی به صرافی های مجاز 
اعلام و بازار آزاد نیز پیرو قیمت صرافی ها آن قیمت را با اندکی افزایش در 
تابلوهای خود می گنجانند. با رفتن همتی از بانک مرکزی سیاست های این 
بانک هنوز پابرجاست، اما معلوم نیست در دولت آینده سیاست گذاریها برای 
ساماندهی بازار ارز چگونه باشد.  این اقتصاددان اضافه کرد: تعیین قیمت 
ارز از حساسیت بالایی برخوردار است و تصمیم گیران باید با در نظر گرفتن 
همه جوانب اقدام به تعیین درست نرخ این کالای تاثیرگذار بر اقتصاد کشور 
و خانوارها کنند، چرا که افزایش یا کاهش قیمت همه کالا و خدمات در بازار 

متاثر از قیمت ارز است.

همچنان دست در جیب مردم
دکتر محمدرضا منجذب در کانال تلگرامی خود نوشت: سالیان متمادی 
کشور درگیر نرخ تورم دو رقمی و بالاست. این در حالی است که بیش از 
۱۷0 کشور مشکل تورم را درون خود حل کرده اند و دارای تورمی تک 
رقمی هستند. علاوه بر مشکلات ساختاری، عدم تعامل با اقتصاد جهانی، 
و ... کسری بودجه کشور نیز دال بر علت تورم کنونی شده است. یکی 
از سریعترین و در عین حال پر هزینه ترین راه جبران آن هم گسترش 
نقدینگی بوده، که سیاستگذار داخلی همین راه را پیموده است. ابتدا دولت 
کسری را در بودجه تعریف می کند و سپس با قرض از بانک مرکزی و تامین 
مالی، خریدهای خود را در اقتصاد انجام می دهد. این امر موجب افزایش 
تقاضای کل در اقتصاد می شود و بدون گسترش لازم و ضروری عرضه، 
افزایش قیمتها رقم می خورد. وی اضافه کرد: مثال های زیادی برای عنوان 
دست در جیب وجود دارد. متاسفانه مسیری که مالیات بر عایدی در حال 
طی کردن هست، در همین راستا قابل تعریف هست. افراد عادی که قدرت 
خرید پولشان کاهش داشته و اموالشان دچار تورم شده است، باید مالیات 
بدهند. منجذب در پایان توصیه می کند: بجای تعبیه چنین مالیات های 
مبهمی، که دست سازمان مالیاتی را باز می کند برای گرفتن مالیات های 
حقه و غیرحقه، سیاستگذار با هزینه کردی مناسب و درخور برای تربیت 
و بازآموزی کادری مجرب و نیز استفاده بهینه از پرسنل مجرب کنونی، از 
آنها بخواهند با عنایت به تجارب مالیاتی در کشورهای مشابه و کشورهای 
پیشرفته طرحهایی را ارایه دهند که اصول اولیه مالیاتی همچون عدالت 
مالیاتی در آن لحاظ شده باشد و مالیات حقه بدون فشار مضاعف بر گرده 
مردم اخذ گردد. این مهم هرچند زمانبر هست ولی اصولی هست. یک بار 
هم که شده اعتمادی صحیح و لازم به سازمان متولی امر داشته باشیم و از 

بالا و با عینکی غیرتخصصی طراحی نکنیم.

شارلاتانیسم اقتصادی

بازار سرمایه پس از تحمل ۸ ماه ریزش 
مستمر، به وضعیت پایدار خود نزدیک 
شده اما هنوز ابهاماتی در ساختار اقتصادی 
از پویایی هر چه  کشور وجود دارد که 
بیشتر این بازار جلوگیری کرده و لازم 
است که در دولت بعد به اصلاح آن اهتمام 

جدی ورزیده شود. 

اول: حذف قیمتگذاری
 دستوری

قیمت گذاری دستوری در طی چند دهه 
اخیر بارها و بارها موجب زیان تولید و 
انتقال سودهای هنگفت به بخش دلالی و 

واسطه گری شده است. 
قیمت گذاری دستوری عامل اصلی عدم 
شفافیت در اقتصاد و تشکیل بازار سیاه و 
ایجاد رانت های کلان بوده و در این مدت 
ظرفیت بالایی از توان قوه محترم قضایی 
و نهادهای نظارتی و امنیتی کشور صرف 
مقابله با این شبکه کلان رانتخوار بوده که 
به سادگی توانسته اند با استفاده از قدرت 
چانه زنی خود، محصولات را به حداقل 
در  و  کرده  خریداری  صنایع  از  قیمت 
بازار آزاد به قیمت دلخواه خود به فروش 

برسانند. 
بازارهای  در  متعدد  سلاطین  ظهور 
مختلف همچون فولاد، خودرو، سیمان، 
محصولات پتروشیمی و ... نتیجه اصرار 
در  دستوری  گذاری  قیمت  بر  دولت 
سالهای اخیر بوده و زیان اصلی این اتفاق 
به حساب صنایع و سهامداران آن ها که 
سهام  دارندگان  و  بازنشستگان  عمدتا 
میلیون  بر ۵0  بالغ  جمعیت  با  عدالت 

هستند منظور شده است. 

دوم:سود بالای سپرده 
و تسهیلات بانکی 

در طی سال هایی که مقام معظم رهبری 
با دید استراتژیک، آن ها را به نام های 
اقتصادی مزین کرده اند، مهمترین مانع 
تحقق اقتصاد مقاومتی، جهش تولید و 
تحقق تولید مضاعف، سود بالای سپرده 
های بانکی و به تعاقب آن تسهیلات بوده 
است و همه تلاش صنایع در طی این 
سال ها برای توسعه، با سد عظیم سود 

بانکی مواجه شده و بالا ماندن این سود 
که ریشه در کسری تراز بانک ها، فشار 
لابی سپرده و عدم سیاست گذاری صحیح 
دولت در کنترل کسری بودجه دارد باعث 
شده تا در سال 99 برای اولین بار در تاریخ، 
نرخ استهلاک سرمایه گذاری از نرخ رشد 
سرمایه گذاری پیشی بگیرد، به این معنا 
تجدید  برای  حتی  گذاران  سرمایه  که 
ساختار صنایع خود نیز انگیزه ای نداشته 
باشند و ترجیح دهند در چنین شرایطی، 
سرمایه خود در سپرده ها یا بازار واسطه 
گری صرف کنند و ادامه این شرایط نه تنها 
مانع جهش تولید است بلکه مرگ تولید را 

رقم خواهد زد.

سوم: عدم شفافیت
 زنجیره تولید 

بورس کالا بهترین و کاراترین بازار برای 
معامله کالاها در همه جای دنیاست که 
بر پایه عرضه و تقاضای غیر سفته بازی 
شکل گرفته و قیمت گذاری در این بازار 
در صورت رعایت برخی موارد، به بهترین 
شکل خود انجام شده و سود حداکثری 
برای تولیدکننده و مصرف کننده واقعی 
به همراه دارد. با این حال هنوز قسمت 
اعظمی از زنجیره تولید کشور از حضور در 

این بازار محروم مانده است. 
از طرفی معاملات محصولات کشاورزی 
هنوز به میزان ناچیزی در حال انجام است 
که توسعه این بخش مبتنی بر انتشار اوراق 

سلف می تواند گره گشا باشد. 
سایر دارایی هایی اصطلاحا "سرمایه ای" 
از قبیل نقره و سکه و حتی طلای آب شده 
هنوز سهم بازار چندانی در بورس کالا 
نداشته و می توان با انتشار اوراق با پشتوانه 
این دارایی ها، از بروز التهابات شدید در 
بازار فیزیکی همچون سال های 9۶ و 9۷ 

جلوگیری کرد.

چهارم: غیبت  برخی هلدینگ های 
بزرگ در بازارسرمایه

عرضه شرکت های بزرگ در بازار سرمایه 
نه تنها فرآیند تامین مالی دولت و هلدینگ 
ها از مسیر صحیح را به همراه دارد بلکه 
موجب اصلاح ساختار این هلدینگ ها و 

اجرایی شدن قوانین حاکمیت شرکتی 
در ساختار آن ها شده و به شفافیت هرچه 
بیشتر آن ها کمک میکند. در ثانی این 
هلدینگ می توانند با استفاده از ظرفیت 
های بازار سرمایه، ساختار بدهی و ساختار 
سرمایه خود را اصلاح کنند که این کار در 

خارج از بورس امکان پذیر نیست.

پنجم: عدم تعیین تکلیف 
مدیریت سهام عدالت استانی

اقدام  مردم  به  عدالت  سهام  اعطای 
به دلیل عدم  باز هم  بود که  صحیحی 
مدیریت صحیح به هدف واقعی خود که 
اقتصاد  تحقق  و  اقتصاد  کردن  مردمی 
مقاومتی بود نرسید. با گذشت بیش از 
یک دهه از اعطای سهام عدالت به اقشار 
مختلف مردم و فرمان مقام معظم رهبری 
هنوز  فرآیند،  این  تسهیل  در خصوص 
ابهامات فراوانی در مدیریت سهام عدالت 
وجود داشته و بعضا این اقدامات منجر به 

سو استفاده برخی افراد انجامیده است.

ششم: تسهیل فرآیند 
افزایش سرمایه شرکت ها 

نقدی  آورده  محل  از  سرمایه  افزایش 
تامین  نوع  ترین  متداول  سهامداران، 
مالی شرکت های بورسی در همه جای 
دنیاست که می توان نقش موتور توسعه

از  بسیاری  اما  کند  ایفا  را  ها  شرکت 
سهامداران در مجامع در مقابل تصویب 
این روش مقاومت می کنند، دلیل آن 
نیز وجود فرآیند پیچیده کاملا زمان بر و 
به درازا کشیدن این نوع افزایش سرمایه 
است که بعضا منجر به بلوکه شدن دارایی 
افراد به مدت چند ماه شده و نهایتا به دلیل 
برخی سو استفاده ها، کاهش ارزش دارایی 
سهامداران را نیز به همراه دارد. برای حل 
این مشکل الزامیست که گلوگاه های این 
فرآیند چه در قانون تجارت و چه در آیین 
نامه های داخلی سازمان بورس و اداره ثبت 
شرکتها اصلاح شود و ضروریست که قانون 
افزایش سرمایه از محل سلب حق تقدم 
سهامداران که سال گذشته با دو فوریت 
به تصویب مجلس شورای اسلامی رسید با 

جدیت بیشتری به مرحله اجرا برسد 

هفتم: تشکیل 
کانون سهامداران حقیقی

بیش از ۱4 سال است که تشکیل کانون 
سهامداران حقیقی از سوی فعالان بازار 
سرمایه دنبال می شود اما با کارشکنی های 
متعدد درون و بیرون از دولت مواجه شده و 
هرگز به سرانجام نرسیده، در طی یکسال 
اخیر البته با توجه به شرایط خاص پیش 
آمده، مجددا این کانون بر سر زبان ها آمده 
اما به نظر می رسد، چند صدایی موجود 
باز هم مانع از تشکیل این کانون شده

و البته ظن به انحراف کشیدن این طرح 
نیز وجود دارد.

هشتم: تسهیل تامین مالی 
هلدینگ ها در بازار بدهی

منع بانک ها از حضور در بازار سرمایه، 
حلقه مفقوده ایست که بین بازار پول و 
بازار سرمایه انشقاق ایجاد کرده و همین 
و  گذاری  سرمایه  انحراف  به  منجر  امر 
تسهیلات دهی بانک ها در بخش های 
غیرمولدی همچون مسکن و واسطه گری 
کالاهای فیزیکی شده است و این وضعیت 
در حالی رخ داده که حضور پویای بانک 
ها در بازار سرمایه می توانست این منابع 
را به سمت سرمایه گذاری مستقیم در 
طرح های توسعه شرکت ها سوق دهد و 
از طرفی قابلیت نقدشوندگی بورس، مانع 
از تشکیل دارایی های سمی غیرنقدشونده 
در ترازنامه بانک ها و به تعاقب آن تنگنای 
نقدینگی و فشار به سود تسهیلات می شد.

بانک ها در طی سال های اخیر منابع 
سرشاری در اختیار داشتند که این منابع 
سر از فعالیت های غیرمولد در آورده و اگر 
فرآیند تاسیس نهادهای مالی تخصصی 
و تاسیس صندوق های پروژه، از سوی 
دولت و سازمان بورس تسریع شود، به 
تکمیل پروژه های نیمه تمام دولتی و 
افزایش سرمایه شرکت های مادر کمک 

خواهد کرد.

نهم: عدم وجود جایگاه مناسب 
در سیاست گذاری های اقتصادی

همانگونه که عنوان شد، تردید سیاست 
گذار و جزیره ای عملکرد کردن سیاست 
ضربات  اخیر،  یکسال  طی  در  گذاران 
سنگینی بر پیکره بازار سرمایه وارد کرده 
است و دلیل این امر نیز نبود نماینده بازار 
سرمایه در سطح بالای تصمیم گیری های 

اقتصادی است. 
در صورتی که بازار سرمایه در حال حاضر 
پذیرای ۵0 میلیون سهامدار است و هزاران 
میلیارد سرمایه صندوق های بازنشستگی 
و سهامداران عدالت در این بازار در حال 
معامله بوده که هر گونه تصمیم گیری 
نابجای اقتصادی می تواند منافع این ۵0 

میلیون نفر را به مخاطره بیاندازد.

دهم: ظرفیت بالای تامین مالی
 امور خیریه

صندوق های نیکوکاری از جمله ابزارهای 
نوین و البته متداول مالی در بازارهای مالی 
دنیا برای تامین مالی شفاف امور خیریه و 
صرف صحیح آن در موارد مصوب هستند 
که با توجه به ظرفیت بالای خیریه ها در 
جمهوری اسلامی ایران و فعالیت های 
داوطلبانه اقشار مختلف مردم در این امر، 
راه اندازی آن ها می تواند تحول عظیمی 
در تسریع فرآیند کمک رسانی به اقشار 
ضعیف ایجاد کرده و به نهادهای خیریه 
پرسابقه این قدرت را بدهد که با ظرفیتی 
را  خود  اقدامات  مالی  تامین  مضاعف 
خیرین  مقابل،  طرف  در  و  داده  انجام 
با اعتماد کاملی منابع مالی خود را در این 

راه صرف کنند.

بازار سرمایه، صرفا محلی برای تامین کسری بودجه دولت نیست؛

ده پیشنهاد برای بورس پویا 
۵۰ درصد جمعیت کشور،  بیش از ۴۰ درصد از سرمایه خود را در بازار سرمایه از دست دادند

 نوســان:یکی از مباحث کلیدی 
و تاثیرگذار اقتصــادی در دولت 
آینده موضوع تعییــن نرخ ارز و 
نحوه مدیریت بازار ارز است. اما در 
این میان، رسیدن به یک نرخ ارز 
واقعی و به بیان دیگر، نرخ ارز بهینه، 
نیازمند فراهم شــدن بسترهای 
لازم و پیش نیازهایی است. استاد 
اقتصاد دانشــگاه اصفهان در این 
باره معتقد اســت متغیر ارز یک 
متغیر پیچیده ای است که حدود ۶۰ 
درصد ادبیات و مطالعات اقتصادی 
مقالات مربوط به نرخ ارز و مسائل 
مربوط به نرخ ارز است و توجه به آن 

در اقتصاد ضرورت دارد.
کمیل طیبی گفت: نــرخ ارز بهینه یا 
همان نرخ ارز واقعی، یک متغیر درون 
زاســت. از نظر اقتصادی یک بازار ارز 
وجود دارد، بنابراین اینکه بگوییم این 
نرخ به صورت دســتوری تعیین شود 
یا به عنوان یک متغیر و شاخص برون 
زا آن را در نظــر بگیریم کــه خارج از 
سیستم، توسط بانک مرکزی و دولت 
تعیین شود، اساســا روش اقتصادی 
نیســت و هیچ وقت هم ایــن نرخ ارز 

بهینه حاصل نمی شود. 
استاد اقتصاد دانشگاه اصفهان در پاسخ 
به این سوال که چه عواملی در تعیین 
این نرخ اثرگذار اســت؟ اظهار داشت: 
این عوامل هم شاخص های اقتصادی 
است و هم شاخص های غیراقتصادی؛ 
مثلا اینکه برجام احیا شود و تحریم ها 
برداشته شود، اینها بر نرخ متعادل ارزی 
تاثیرگذار است. مثلا فرض کنیم وقتی 
ما یک سیستم چند نرخی داریم، حالا 
اگر این سیســتم چند نرخی به یک 
سیستم یک نرخی بشــود، در جهت 
رســیدن به یک نرخ واقعی برای ارز، 

خیلی کمک می کند. 
دیگر عامل، بهبود رابطه مبادله است 
که از طریق توسعه روابط تجاری ایجاد 
می شــود و ما می دانیم کــه بالاخره 
امروزه بخش خارجــی اقتصاد یعنی 
بخش صادرات و واردات خیلی کمک 
می کند به اینکه روزنه و مجرای عرضه 
ارز هم اتفاق بیفتد تا بتواند پاسخگوی 

همان تقاضای ارزی باشد. 
چرا که در شــرایطی کــه تحریم ها 
برداشته شود و بخش خارجی بخواهد 
رونق پیدا بکند، اساسا تقاضای جدید 
به وجود مــی آید، کــه البته تقاضای 
واقعی است و جایگزین تقاضاهایی می 
شــود که جنبه دلالی دارد و این خبر

 خوبی برای بازار ارز و اقتصاد کشــور 
خواهد بود.

این کارشناس اقتصادی در ادامه افزود: 
کنترل تورم و هدف گــذاری تورم نیز 
عامل مهم دیگری اســت که در مسیر 
رسیدن به نرخ بهینه ارز تاثیرگذار است 
و ما می دانیم که کنتــرل تورم چقدر 
در رشد اقتصادی و ســرمایه گذاری 
تاثیرگذار است و می تواند به ثبات بازار 

ارز کمک کند.
همچنین دیگر عامــل موثر و مهم در 
شکل گیری نرخ ارز بهینه و واقعی در 
اقتصاد، استقلال بانک مرکزی است؛ 
زیرا اســتقلال بانک مرکــزی یعنی 
سیاست گذاری های درست اقتصادی 
که بر آن مبنا سیاســت پولی و ارزی 
اتفاق می افتد، و هرچه این اســتقلال 
مدنظر قرار بگیرد، می تواند در مسیر 

دستیابی به نرخ واقعی ارز کمک کند.

بازار سرمایه در سال 99 به دلیل اشتباهات مکرر سیاست گذار چه در سطح سازمان بورس و 
چه در سطح دولت دست خوش نوسانات شدید مثبت و منفی شد که برآیند این اتفاقات ضرر 
سهامداران خرد که عمدتا از مردم عادی تازه وارد به بورس بودند شد و به بنا بر اعلام انجمن 
توسعه سرمایه گذاری حرفه ای ایران، ۵۰ درصد از جمعیت کشور در این سال بیش از ۴۰ درصد 
از سرمایه خود را در این بازار از دست دادند و شدت این نوسانات و تصمیمات مکرر و متناقض 
سیاست گذاران، این شائبه را به وجود آورد که دولت تدبیر و امید بازار سرمایه را صرفا محلی 
برای تامین کسری بودجه خود قلمداد کرده و پس از تامین مالی ۵۰۰ هزار میلیاردی از این بازار، سهامداران 

خرد آن را به حال خود رها کرده است. 
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معاون نظارت و بازرسي اتاق اصناف ایران اظهار داشت: برخي کالاها از جمله 9 قلم 
لوازم خانگي ملزم به درج شناسه کالا هستند. بهنام نیک منش، گفت: در مجموع 
برخي کالاها، از جمله لوازم خانگي، چه از طریق واردات وارد کشور شده باشند و چه 
در کارخانه هاي کشور تولید شده باشند، با داشتن شناسه کالا مي توان پي برد که این 
کالاها اظهار شده و ثبت شناسه دارد پس اگر کالایي داراي شناسه در سطح بازار وجود 

داشته باشد قاچاق محسوب نمي شود.

مالکاني که تا چند هفته قبل در تردید براي عرضه املاک خود به سر مي بردند زمان فعلي را 
مقطع خروج از بازار مسکن مي دانند. از هفته پایاني اردیبهشت به بعد حجم عرضه در بازار 
مسکن 4۶ درصد افزایش یافته و قیمت هاي پیشنهادي ۱0 درصد کاهش پیدا کرده است. 
سامانه کیلید درصد تغییرات تعداد آگهي هاي هفته اول خرداد و هفته آخر اردیبهشت را 
بررسي کرده که نشان مي دهد تمایل براي فروش مسکن در تهران نسبت به دو هفته قبل 

از آن 4۶ درصد رشد داشته است. 

رزم حسینی،  علیرضا  نوسان:   
وزیر صنعت، معــدن و تجارت 
در نشســتی با فعالان اقتصادی 
کاشــان در جریان سفر دو روزه 
خود به این منطقه از امکان ورود 
ســرمایه گذاران بــرای احیای 
استا ن خبر داد.  راکد  واحدهای 
وی با اشــاره به احیــای هزار و 
۵99 واحد راکد در ســال قبل 
واحدهای  از  فهرســتی  گفت: 
راکد آماده شده و سرمایه گذاران 
می توانند بــرای راه اندازی آنها 
برنامه ریزی کننــد. وزیر صمت 
با اشاره به شــیوع ویروس کرونا 
در سطح کشــور اظهار کرد: این 
موضوع همراه با تحریم ها باعث 
شد که فشــار زیادی به مردم و 

صنعتگران وارد شود.  
البتــه دولت ســعی کرد بــا اتخاذ 
تصمیمات و سیاســت های مطلوب 
موانع بــر ســر تولیدکننــدگان و 

سرمایه گذاران را بردارد. 
وی با اشــاره بــه برگشــت پرونده 
قضایی تمامی صادرکنندگانی که از 
سال 9۷ به بعد تعهد ارزی داشتند، 
تصریح کرد: این موضوع باعث شــد 
که شــاهد افزایش ۸0 درصدی در 

صادرات طی دو ماه گذشته باشیم. 
رزم حسینی با اشــاره به اینکه سعی 
کرده ایم صدور مجوزها را تســهیل 
کنیم، گفــت: مثلا بــرای فردی که 
قصــد ســرمایه گذاری در صنعــت 
فــولاد دارد درصورتی کــه تعهد به 
تا  میــن مــواد اولیه کنــد، مجوزها 
در کوتا ه تریــن زمــان ممکن صادر 

می شود.
در این دیدار مهدی صادقی نیارکی، 
معاون وزیر صنعت، معدن و تجارت 
اظهار کرد: با توجــه به مجوز قبلی و 
بنا به درخواست و تا  کید تشکل های 
فرش ماشینی منطقه کاشان مبنی بر 
واگذاری اجــرا و سیاســت گذاری 
نمایشگاه بین المللی فرش ماشینی 
بــه ایــن تشــکل ها و با دســتور و 
مساعدت مقام عالی وزارت مقرر شد 
این موضوع در اسرع وقت انجام شود.

 او با اشــاره به پیگیری و تلاش های 
انجام شــده توســط اتا ق کاشــان 
برای ایــن موضوع افــزود: پیش تر 
سیاست گذاری و اجرای نمایشگاهی 
بین المللی فرش ماشــینی ایران به 
عهده این تشکل ها بود که در برهه ای 
از زمان به شــرکت دیگــری واگذار 
شد و با دســتور وزیر این اختیارات 
به تشکل های زیر نظر اتا ق بازرگانی 

عودت داده شد.

در میان دوره های انتخابات تنها در سال 
9۲ ، روند قیمتی اسکناس آمریکایی نزولی 
شده، و در سایر ادوار انتخاباتی، این نرخ 
افزایش خود را تجربه کرده است. اما امسال 
وضعیت مشابه کدام سال خواهد بود؟ از 
نگاه برخی فعالان اقتصادی، شرایط کشور 
با سال 9۲ متفاوت است. آن سال انتظارات 
این بود که با تغییر دولت روند مذاکرات و 
ارتباطات بین المللی بهبود پیدا می کند اما 
امسال با توجه به فضایی که شکل گرفته و 
جناحی که احتمالا پیروز انتخابات است، 
شرایط معکوس خواهد بود. به باور برخی 
اطرافیان آقایان رئیسی و جلیلی معتقدند 
نرخ دلار باید حدود ۱0،۱۲ هزار تومان 
باشد پس اگر دلار نفتی در دست داشته 
دنبال  به  آینده  دولت  احتمالا  باشند، 

ارزپاشی خواهد رفت .

دو سناریو 
برای بازار ارز

احمد عزیزی، مدیرعامل اسبق بانک ملی 
و مشاور رئیس کل سابق بانک مرکزی در 
این نشست مجازی گفت: دو سناریو می 
توان برای بازار ارز پیش بینی کرد؛ یعنی 
یک طرف این طیف، از وقایعی که احتمال 
بیفتد به خصوص در زمینه  اتفاق  دارد 
های مربوط به مناسبات و روابط خارجی 
و تحریم و مساله برجام، به نتیجه رسیدن 
برجام است و یک طرف به نتیجه نرسیدن 
برجام است. ابتدای انتخاب بایدن، بسیار 

امیدوار بودیم که برجام سریع به تحقق 
بپیوندد، اما آخرین خبرها این است که 
نماینده روسیه که ظاهرا نقش مهمی در 
ارتباط بین ایران و آمریکا دارد، گفته که این 
دور از مذاکرات دور نهایی است و سخنگوی 
وزارت خارجه ایران هم گفته که هر دوره 
که از مذاکرات به نتیجه برسد دور نهایی 
است ولی اگر به نتیجه نرسد مذاکرات 
ادامه می یابد. در این بین، برخی از دوستان 
گزینه نرخ ارز بین ۲0 تا ۲۵ هزار تومان را 

مطرح می کنند.

برجام 
شرایط را تسهیل می کند

کنفدراسیون  رئیس  لاهوتی،  محمد 
صادرات ایران نیز در این نشست مجازی 
گفت: امیدواریم که تا پایان دولت دوازدهم، 
موضوع پیوستن مجدد آمریکا به برجام 
محقق شود؛ چراکه به نظر می رسد، با 
حاضر  حال  در  که  کاندیداهایی  تعداد 
صلاحیت آنها تائید شده است، شاید غیر 
از یکی از کاندیداها بقیه به برجام اعتقادی 
ندارند. اگر در  این دولت آمریکا به برجام 
بازگردد؛ می تواند شرایط پیش رو را برای 
دولت آینده تسهیل کند و دولت آینده با در 
دست داشتن منابع ارزی بتواند شرایط را 
تسهیل کرده و تعدیل نرخ ارز را با شرایط 
منطقی پیش ببرد؛ در غیر این صورت اگر 
برجام به سرانجام نرسد، حداقل ۶ ماه زمان 
خواهد بود تا این موضوع به ریل اصلی خود 

برگردد و تا پایان سال ۱400 سیاست های 
انقباضی که در دو سال گذشته اعمال شده 
که محدودیت واردات در صدر آنها است و 
واردات واسطه ای، که تولید را به حداقل 
رسانده است، ادامه خواهد یافت و تاثیر آن 
بر کاهش تولید و متعاقب آن اشتغال خواهد 
بود. بدون شک، شرایط ارزی دولت آینده 
و شش ماه پیش رو بستگی به توافقات و یا 
عدم توافقات دارد و اگر توافقات رخ دهد، می 
توان خوشبین بود که گشایش ایجاد خواهد 
شد؛ ضمن اینکه قدرت خرید بالا و تورم 
کاهش یابد؛ ضمن اینکه مهار نقدینگی 
شرایط  سال ۱40۱  برای  تواند  می  نیز 
بهتر اقتصادی را رقم زند؛ اما اگر برجام به 
سرانجام نرسد، مدیریت منابع ارزی دولت 
را مجبور خواهد کرد که شرایط انقباضی را 
ادامه دهد و شرایطی که در سال 99 در اوج 
خود بود و اقتصاد ما و تجارت خارجی کشور 

را کوچک کرد ادامه خواهد یافت.

کسری بودجه 
قابل توجه است

علی مروی، رئیس اندیشکده کسب و کار 
نیز در این نشست گفت: در حال حاضر، 
عملیاتی  درآمدهای  در  زیادی  شکاف 
دولت در بودجه سال ۱400 شاهدیم و 
اگر بودجه به سقف دوم هم نرسد و در 
حد 9۳0 هزار میلیارد تومان باقی بماند، 
بالغ بر 400 هزار میلیارد تومان کسری 
درآمدهای عملیاتی نسبت به هزینه های 

دولت را داریم. براین اساس، تبعات این 
کسری عجیب و غریب، تاثیرات خود را 
نشان خواهد داد و به واسطه توافقات منابع 
آزاد خواهد شد و بخشی از آن را پوشش می 
دهد؛ ولی اگر ذخایر به اندازه ای که این 
میزان کسری تراز عملیاتی شود در کنار اثر 
کسری تراز عملیاتی از سال 99 هم وجود 
دارد به آن اضافه شود؛ منجر به تورم قابل 
توجه می شود. بی شک، تورم دو اثر روی 
بازار ارز دارد که با تاخیر زمانی، نرخ ارز را 
به سمت بالا هدایت می کند؛ ضمن اینکه 
نرخ ارز تعادلی که حاصل سه بازار از جمله 
بازار پول است، بالا می رود. اما همین توافق 
نشدن، اثر انتظاراتی هم روی بازار ارز می 
گذارد و انتظاری که فعالان بازار دارند که 
به واسطه عدم رخداد توافق نرخ بالا رود، 
در نیمه دوم ۱400 نرخ ارز بالا می رود. از 
سویی، اگر توافق صورت گیرد به واسطه 
آن ممکن است که پول های بلوکه شده 
آزاد شود و هم ارزهای نفتی برمی گردد و 
منابع دولت به قدری خواهد بود که کسری 
این درآمدها و هزینه ها را که پوشش می 
دهد بماند بلکه دولت بعد ممکن است طمع 
کند که نرخ ارز را پایین بیاورد. دولت بعد 
با مشارکت پایین می آید و دوست دارد که 
سرمایه اجتماعی برای کوتاه مدت ایجاد 
کند که احتمالا دارد تمایل به اقدامات 
پوپولیستی و کاهش نرخ ارز را عملیاتی 
کند و نرخ ارز به زیر ۲0 هزار تومان بیاید 
ولی برآورد این است که نرخ ۱۷ هزار تومان 

به پایین، نرخ فرار سرمایه است.

امسال جهش نرخ ارز 
نداریم

پدرام سلطانی، رئیس اتاق بازرگانی ایران و 
اتریش نیز گفت: اگر مداخله دولت از محل 
ارزهای عرضه شده در بازار نباشد، در پایان 
سال حدود ۲۸ تا ۳۲ هزار تومان است در 
حالیکه جریان بازار یک عرضه ارز فله ای یا 
ارزپاشی نداشته باشد؛ بنابراین آنچه که رخ 
می دهد این است که دولت با فروش ارز 
نفتی  این نرخ را مصنوعی پایین می آید و آن 
اتفاقی که مرتب در اقتصاد رخ می دهد این 
است که نرخ ارز در دو سال آینده تا جایی که 
دولت زورش اجازه دهد، فشار را روی نرخ 
ارز می گذارد؛ ولی نرخ ارز ما در دولت آینده 
نیز جهش خواهد داشت و عقب افتادگی 
های سالیانه خود را از مابه التفاوت تورم ما 
با تورم سایر کشورها جبران می کند. البته 
این امر الزاما امسال اتفاق نمی  افتد، مگر 
اینکه همه چیز بدبینانه و منفی پیش رود و 
توافقی صورت نگیرد و هر دو طرف شمشیر 
را از رو ببندند و البته احتمال آن کم است. به 
نظر می رسد که توافق زودهنگامی تا پیش 
از دولت روحانی خواهیم داشت ولی یک 
سناریوی دیگر این است که باید اقدامی 
کنیم که آمریکا آزادسازی منابع ما را انجام 
دهد. در عین حال، به نظر نمی رسد امسال 

جهش نرخ ارز را داشته باشیم.

دلار در دولت آینده

افزایش فشار فروش در بازار مسکنالزام درج شناسه کالا روي 9 قلم لوازم خانگي 
 دورنما

سناریوهای پیش روی بازار ارز پس از انتخابات ١4٠٠؛ گزارش

پیشنهاد جدید صمت 
به سرمایه گذاران

 نوسان:براساس تازه ترین گزارش مرکز آمار، تورم سالانه ۱9 استان کشور 
بالاتر یا برابر ۴۱درصد اعلام شده که این امر بیانگر کاهش فاصله میان تورم 
کل و تورم اســتاني همچنین نزدیکي تورم استان ها به یکدیگر است. تا 
فروردین سال جاري ۱۵ استان تورمي بالاتر یا برابر تورم کل ۳۸.9درصدي 
داشتند که براي اردیبهشت تورم ۴ استان دیگر نیز از تورم کل فراتر رفت. 
با استناد به این گزارش بیشــترین نرخ تورم ۱۲ ماهه به استان کردستان 
۴۶.۲درصد و کمترین آن مربوط به استان قم ۳۷.۵درصد اختصاص داشته 
است. درخصوص تورم نقطه اي نیز ۲۳ اســتان نرخ تورمي بالاتر از تورم 
نقطه اي کل کشور دارند. بدین معنا که ساکنان این استان ها حتي براي خرید 
کالا و خدمات یکسان در اردیبهشت سال جاري، هزینه اي بیشتر از تورم 

نقطه اي کشور پرداخت کردند. 
برابر در تورم سالانه؛ به زودي

مرکز آمار در گزارش اخیر خود به بررســي تورم در استان ها پرداخته است. براساس 
آنچه منتشر شده، تورم استاني بین ۳۷.۵ تا 4۶.۲ درصد قرار دارد و فاصله تورم سالانه 
اســتان ها در فروردین که بین ۳۵.۸ تا 4۲.9درصد بوده، تغییر داد. براساس آمارهاي 
رسمي استان هاي مرزي مانند کردستان، کرمانشاه و ایلام تورم بالاتر از 44درصد را در 
اردیبهشت سال جاري از آن خود کردند. این در حالي است که تورم پایتخت که از لحاظ 
جمعیت نیز بیشتر از سایر استان هاست، از تورم سالانه کل کشور کمتر و 40درصد 
گزارش شده که این امر نشان مي دهد تورم در استان هاي مرزي که اغلب درگیر بیکاري 
گسترده نیز هستند تا چه میزان مي تواند بر ساختار اقتصادي کل کشور تاثیر بگذارد. با 
توجه به روند فعلي قیمت ها در بازار کالاهاي مصرفي و سرمایه اي، به نظر مي رسد بازه 
تورم در کشور کوچک تر شود. قرار بود در اردیبهشت سال جاري تورم سالانه به تورم 
هدفگذاري شــده بانک مرکزي در ۲۲درصد مثبت و منفي ۲درصد برسد که در این 
صورت باید بازه تورمي براي اســتان ها نیز از حدود ۱۷ تا ۲۵درصد باشد که این مهم  

محقق  نشد. 
کاهش  تورم  ماهانه  در کشور

تورم ماهانه اســتان هاي کشــور در بازه منفي 0.۳ تا ۳.9درصد قرار داشت؛ همدان 
بیشترین و هرمزگان کمترین تغییرات قیمتي در اردیبهشت ماه را به نام خود ثبت 
کردند. به جز همدان، استان هاي بوشهر، اردبیل و آذربایجان غربي نیز تورم ماهانه منفي 
داشتند. گفتني است که استان بوشهر در فروردین ماه بیشترین تورم ماهانه با 4.4درصد 
دراختیار داشت که در اردیبهشت جزو اســتان هاي با کمترین تورم لقب گرفت. در 
فروردین ماه تهران، با کمترین تورم ماهانه را از آن خود کرده بود که در ماه گذشته جزو 
استان هاي میان رده در تورم ماهانه با ۱.۱درصد بود. روند تورم ماهانه کاهشي بوده و این 
مهم در اغلب استان هاي کشور مشاهده شده است. کارشناسان اقتصادي، کاهش قیمت 
میوه و گوشت حتي به میزان جزیي را مهم ترین دلیل این کاهش مي دانند. از سوي دیگر 
آمارهاي اخیر نشان مي دهد که ۲4 اســتان تورم نقطه اي بالاتر از تورم کشور دارند و 

کمترین تورم نقطه اي در اردیبهشت مربوط به استان قم با 4۱.۶درصد بود. 
نکته نگران کننده در گزارش مرکز آمار بالا بودن تورم نقطه اي گروه کالایي خوراکي و 
آشامیدني براي ۱۵ استان کشور است. تورم نقطه اي خوراکي ها در اردیبهشت ۶۱.۵ 
درصد گزارش شده که بازه تورمي ۱۵ استان از ۶۱.9 تا ۷۱ درصد برآورد شده بود. بدین 
معنا که در این استان ها هر خانواده مجبور است بیشتر از ۶۱.۵ درصد هزینه بیشتري 
بابت خرید یک سبد مشخصي از کالاهاي خوراکي و آشامیدني نسبت به اردیبهشت 
سال 99 بپردازد. کمترین تورم نقطه اي خوراکي ها مربوط به قم و خراسان جنوبي با 
۵۱.۵درصد است. اما آنچه مي تواند بالا رفتن تورم نقطه اي خوراکي ها را جدي تر کند، 
گزارش وزارت صمت از افزایش قیمت خوراکي ها در سال 99 است که با نوسان نرخ دلار 
و نااطمیناني در بازارها، مي تواند به سال جاري نیز کشیده شود. براساس گزارش این 
وزارتخانه قیمت برخي از انواع خوراک دام و طیور، میوه، حبوبات و برنج، روغن، مرغ زنده 
طي سال ۱۳99 بیش از صددرصد افزایش داشته و بین ۲ تا 4 برابر شده و قیمت 4۱ 
کالا نیز ۵0 تا صددرصد گران شده است. با استناد به آمارهاي وزارت صمت تنها قیمت 
پیاز ۳9.۱درصد کاهش داشته و از ۸900 تومان در اسفند سال ۱۳9۸ به ۵400 تومان 

در اسفند سال گذشته رسیده است. 

تفریح  و  فرهنگ، بر مدار گراني
گزارش مرکز آمار نشــان مي دهد که گروه کالایي تفریح و فرهنگ با تورم نقطه اي 
۵۷.4درصد سومین گروه کالایي اســت که تورم نقطه اي بالایي دارد. بازه تغییرات 
تورمي در این گروه کالا نیز بسیار زیاد است؛ از ۳9.۲ تا ۸۷.۳درصد. استان هاي سمنان و 
فارس کمترین و بیشترین تورم نقطه اي این گروه کالا را به خود اختصاص دادند. بدین 
معنا که یک فرد ساکن استان فارس براي خرید یا استفاده از کالاها و خدماتي که در این 
گروه جاي مي گیرند، در اردیبهشت ۱400 نسبت به سال 99 باید ۸۷.۳درصد هزینه 
بیشتري دهد. این امر مي تواند در آینده تقاضا براي بلیت سینما یا استفاده از خدمات 

فرهنگي مانند کتابخانه ها را تحت تاثیر قرار دهد.

یكسان شدن تورم در تمام استان ها

۱9  استان تورم سالانه بالاتر از کشور دارند؛

 نوسان: آخرین برآوردها نشــان می دهد، شاخص 
مدیران خرید برای کل اقتصاد ایــران در فروردین  ماه 
امسال، ۳9/۶۵ به دســت آمده که نسبت به اسفندماه 
)۵4/۷۳( کاهش قابل توجهی داشته و از فروردین سال 
گذشته کمترین نرخ را به ثبت رسانده است. بر اساس 
این آمار در فروردین امســال همــه مولفه های اصلی 
شاخص کل کمتر از ماه قبل ارزیابی شده  اند، برای مثال شاخص میزان فعالیت های 
کسب وکار در فروردین ماه )۳۶/۱۵( نسبت به اسفندماه )۵۸/۳9( کاهش زیادی 
داشته که این کاهش به دلیل کاهش شدید میزان تولید در بخش صنعت است. به 
طور کلی به دلیل افزایشی که در هزینه ها و تورم اتفاق افتاد به نظر می رسد می توان 
افزایش مطالبات شرکت های بیمه ای از بیمه گذاران را قابل توجیه دانست، اما با 
توجه به فشاری که فعالان تولیدی و اقتصادی متحمل می شوند به نظر می رسد 

شرکت های بیمه ای باید تخفیف هایی را برای تولیدکننده ها قائل شوند.

 نوسان:  بیست مقصد عمده کالاهای صادراتی در  
حالی از سوی سازمان توســعه تجارت اعلام شده که 
اسامی کشورها نشــان از بازارگشــایی ایران در قاره 
آفریقا دارد. حضور ۳ کشور آفریقایی یعنی غنا، الجزایر 
و ســاحل عاج در لیســت ۲0 مقصد عمده صادراتی 
شاهدی بر این ادعاســت. در فروردین ماه سال جاری 
رتبه صادرات به غنا نهم و بالاتر از کشــورهایی همچون روسیه، تایلند، عمان، 
سوریه، جمهوری آذربایجان،  ازبکستان، ارمنستان و قزاقستان است. رتبه الجزایر 
در این میان چهاردهم و ساحل عاج بیستم است. به زبان دیگر میزان صادرات 
به غنا در دوره مورد نظر از ۱۱ همسایه کشورمان بیشتر بوده است که این خود 
موضوع توجه به بازارهای فرامنطقه ای را تشدید می کند. بازار غنا با ۵/ ۱ درصد 
سهم صادرات کشور در گروه مهم ترین بازارهای هدف کالا در فروردین ماه سال 

۱400 در رتبه نهم صادرات ایران قرار گرفته است.

 نوسان: بر اســاس اعلام اتــاق بازرگانی تهران، 
هفت ســازمان دولتــی در پنجره واحد شــروع 
کسب وکار خدمات ارائه می دهند. این روزها، ثبت 
و تاسیس شرکت با مســئولیت محدود و سهامی 
خاص با مراجعه به پنجره واحد فیزیکی شــروع 
کســب و کار در اتاق بازرگانی تهــران، در کمتر از 
چهار روز کاری ممکن شــده و متقاضیان تنها با حضور در طبقه همکف 
ســاختمان اتاق تهران برای انجام امور مربوط به تاسیس شرکت خود به 
تمامی ســازمان ها و اداره های دولتی مرتبط با ثبت شــرکت، دسترسی 
دارند.هفت ســازمان و اداره دولتی با استقرار میز خدمت در پنجره واحد 
فیزیکی شــروع کســب و کار در اتاق تهران، روند ثبت و تاسیس شرکت  
ســهامی خاص و مســولیت محدود در این مرکز را در یکسال گذشته 

تسریع بخشیده و تسهیل کرده اند.

  نوسان: مدیرعامل سازمان اموال تملیکی در نامه 
ای به وزارت بهداشت، جهاد کشاورزی، سازمان ملی 
استاندارد و مرکز توســعه تجارت الکترونیک از بهره 
برداری از ســامانه مجوزها خبر داد. یکی از الزامات 
قانون مبارزه با قاچاق کالا و ارز استفاده دستگاه های 
مجوز دهنــده و اســتعلام گیرنده از ســامانه های 
الکترونیکی است که عمده آن ها ذیل سامانه جامع تجارت تعریف شده و یا 
به صورت مستقل با هم ارتباط سیستمی برقرار می کنند. سازمان جمع آوری 
و فروش اموال تملیکی نیز از این قاعده مستثنی نیست چراکه در بسیاری از 
موارد باید از دستگاه هایی همچون وزارت بهداشت، سازمان استاندارد، وزارت 
صمت، وزارت جهاد کشاورزی و نظایر آن استعلام و مجوز بگیرد. مدیرعامل 
این سازمان اعلام کرده است که از اول خرداد ماه سال جاری تمامی مکاتبات 

برای دریافت مجوز و استعلامات از طریق سامانه مذکور خواهد بود.

تخفیف های بیمه ای برای تولیدکنندگانسامانه مجوزها راه اندازی شدثبت و تاسیس شرکت با چند کلیک در چهار روزبیست مقصد عمده کالاهای صادراتی

 ها
ده

برا

capital

تمایل به اقدامات پوپولیستی در دولت آینده، کاهش نرخ ارز را عملیاتی می کند

در  مهم  این  و  نیست  پیش بینی  قابل  گودند  بیرون  که  آنان  برای  سیاست  معتقدند،  بسیاری 
ایران دوچندان است. با این حال از برآیند تحرکات اخیر سیاسیون و نامزدهای بالقوه انتخابات، 
جهت گیری های جریانات سیاسی کشور، برخی نظرسنجی ها و فعالیت هایی که به خاطر جبر زمانه 
بسیاری از آن ها به فضای مجازی منتقل شده اند، شاید بتوان چند سناریوی احتمالی را برای انتخابات پیش رو 
پیش بینی کرد. بر این اساس، برخی اقتصاددانان و فعالان اقتصادی در  یک نشست  مجازی با تشریح دیدگاههای 
خود از وضعیت اقتصادی کشور، سناریوهایی برای قیمت ارز و تحولات اقتصاد ایران در روزهای پس از انتخابات آتی 

ارائه نمودند.  

هفته نامه نوسان

گرو ه   شهری
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رکورد بازده کیفی شرکت فولاد مبارکه از آنجا 
مهم اســت که تمام نواحی تولیدی به بالاترین 
عملکرد کیفی خود در این ماه، با توجه به حجم 
و ظرفیت تولید محصولات کیفی، دست یافتند. 
مدیر واحد کنترل کیفی شرکت فولاد مبارکه 
با بیان این مطلب ادامه داد: در اردیبهشــت ماه 
سال جاری، بازده کیفی واحد فولادسازی 9۵٫۳ 
درصد، نــورد گرم 99٫4 درصد، نورد ســرد 9۶ 
درصد و فولاد ســبا 9۸٫4 درصد شد که کسب 
این رکورد در کنار افزایش تولید کمّی، منجر به 
سودآوری شرکت، رضایت مندی مشتریان و به 

دنبال آن کاهش ضایعات می شود.

تاکید بر به کیفی سازی
 محصولات

غلامرضا سلیمی نیز در گفت وگو با خبرنگار فولاد 
در توضیح رکورد تولید کیفی محصولات ناحیه 
فولادســازی و ریخته گری مداوم شرکت فولاد 
مبارکه در اردیبهشت ماه اظهار کرد: در راستای 
تحقق شعار سال، شرکت فولاد مبارکه به عنوان 
سازمانی متعالی و پیشرو همگام با رکورد کمّی 
در تولید، به کیفی ســازی محصولات اهتمام 
ویــژه ای دارد. وی افزود: اگرچــه هدف گذاری 
در بنگاه های اقتصادی بــزرگ بر افزایش کمّی 
محصولات تولیدی اســت، اما در شرکت فولاد 
مبارکه و ناحیه فولادسازی و ریخته گری مداوم، 
شــاخص کیفیت محصولات هم هدف گذاری 
شده است. مدیر ناحیه فولادسازی و ریخته گری 
مداوم شرکت فولاد مبارکه گفت: در سال گذشته 
نســبت به ســال 9۸، تمام پارامترهای کیفی 
شــامل ذوب های خارج از اســتاندارد و کاهش 
عیوب محصولات تولیدی با بهبود 0٫۵ تا ۲٫۵ 

درصدی همراه بود که باید نســبت به مقیاس 
تولید ۷ میلیون تن فولاد خام سنجیده شود. وی 
اضافه کرد: روند کیفی سازی محصولات در دو 
ماه ابتدای سال تداوم داشت و در اردیبهشت ماه 
رکــورد کیفی ســازی محصــولات در تاریخ 
شــکل گیری شــرکت فولاد مبارکه ثبت شد. 
بازده کیفی محصولات شرکت فولاد مبارکه به 
9۱ درصد رسید که ســهم ناحیه فولادسازی و 
ریخته گری مداوم، در رســیدن به این شاخص 
ویژه و مهم است. سلیمی با تأکید بر اینکه افزایش 
کمّی در تولید بر بهبود کیفیت محصولات مؤثر 
اســت، تصریح کرد: کیفی ســازی محصولات 
در ناحیــه فولادســازی و ریخته گــری مداوم 
شرکت فولاد مبارکه شــامل ذوب های خارج از 
اســتاندارد با ۲٫۳۵ درصد و میزان بهبود 0٫۲۸ 
درصدی همراه شد که بهترین شاخص کیفی 
در این بخش است و مهم ترین پارامتر بازده کیفی 
محصولات تولیدی در شــرکت فولاد مبارکه 

محسوب می شود.
وی افــزود: میزان عیــوب تختــال در ناحیه 
فولادســازی و ریخته گری مداوم شرکت فولاد 
مبارکه که سهم مهمی در بازده کیفی محصولات 
شــرکت فولاد مبارکه دارد در اردیبهشــت ماه 
۷٫۶ درصد بوده است. مدیر ناحیه فولادسازی 
و ریخته گــری مداوم شــرکت فــولاد مبارکه 
گفــت: یکــی از پارامترهای ســنجش کیفی 
محصولات ایــن ناحیه درصــد ناخالصی نورد 
گرم با منشأ فولادسازی است که در ناحیه نورد 
سرد و شــرکت های بهره بردار محصول تختال 
شناسایی می شــود که در ماه گذشته به ۲٫۵۲ 
درصد کاهش یافت و به پایین ترین مقدار ممکن 
در دو سال گذشته رســید. وی اضافه کرد: بازده 

کیفی فولادسازی در اردیبهشــت ماه به 9۵٫۳ 
درصد افزایش یافت که میــزان بهبود این بازده 
یک رکورد محسوب می شــود. سلیمی گفت: 
پارامترهای مذکــور در بازده کیفی محصولات 
شــرکت فولاد مبارکه ســهم مهمــی دارند و 
ناحیه فولادسازی و ریخته گری مداوم توانست 
علاوه بر رکورد در تولید فولاد خام این شاخص 
کیفی سازی محصولات را هم ارتقا بخشد. وی 
دست یابی به دستاورد کیفی سازی محصولات 
ناحیه فولادسازی و ریخته گری مداوم شرکت 
فــولاد مبارکه را همــگام با رکــورد در بخش 
تولید محصول و نتیجه آماده به کار نگه داشتن 
تجهیزات، نگهداری و تعمیرات به موقع و بازرسی 
انجام گرفته و تلاش پرسنل این واحد دانست. به 
گفته مدیر ناحیه فولادسازی و ریخته گری مداوم 
شــرکت فولاد مبارکه چنانچه محدودیت های 
تأمین انرژی به ویژه برق برطرف شود، متناسب 
با ارتقای کمّی تولید فولاد خام کیفی ســازی 

محصولات شرکت فولاد مبارکه محقق می شود.

رسیدن به بازده کیفی 99٫۴ 
با وجود کاهش مصرف آب

بنا بر این گزارش، علی حاجیان نژاد مدیر ناحیه 
نورد گرم نیز در راستای تحقق شعار سال اظهار 
کرد: تلاشــگران ناحیه نورد گرم موفق به ثبت 
رکورد جدید در افزایش بــازده کیفی ماهیانه 
محصولات نورد گرم، در اردیبهشت ماه شدند. 
این موفقیت بزرگ در شــرایط سخت تحریم و 
بیماری کرونا با تلاش و همدلی همکاران ناحیه 
نورد گرم و در راســتای تحقق اهداف سازمانی 
به دست آمده اســت. وی افزود: با توجه به روند 
افزایشی تولید محصولات گرم کیفی و افزایش 

انتظارات کیفیتی مشتریان در سال های اخیر، 
افزایش کیفیت محصولات گرم همواره ازجمله 
اهداف مهم ناحیه نورد گرم بوده اســت. رکورد 
قبلی بازده کیفی محصولات نورد گرم در ســه 
سال گذشته، مربوط به شــهریورماه ۱۳9۸ و 
به مقــدار 9۶٫4 درصد بود که ایــن رکورد در 
اردیبهشت ماه به مقدار 99٫4 درصد ارتقا یافته 
است. مدیر ناحیه نورد گرم تصریح کرد: عمده 
مصارف ورق های گرم تولیدی ناحیه نورد گرم 
فولاد مبارکه، در ساخت لوله های انتقال سیالات 
)آب، نفت و گاز(، پروفیل و لوله های ساختمانی، 
صنایع خودروســازی، صنایــع لوازم خانگی و 
صنعتی، مخازن تحت فشــار، اســکلت فلزی 
و صنایع سوله ســازی، صنایع کشتی سازی و 
سازه های دریایی، صنایع فلزی سبک و سنگین، 
تولیدکنندگان ورق های گالوانیزه و رنگی و … 
اســت که علاوه بر تأمین نیازهای داخل کشور، 
صادرت محصولات گرم نیز در شــرایط سخت 
تحریم صورت پذیرفته اســت. وی اضافه کرد: 
افزایش کیفی محصولات ناحیه نــورد گرم در 
ادامه دستاوردهای کسب رکورد کاهش مصرف 
آب تا مقدار 0٫۲۲ مترمکعب به ازای هر تن تولید 

کلاف گرم )صرفه جویی
 

گامی برای پشتیبانی
از خودروسازی و لوازم خانگی

بهزاد بهادرانی مدیر ناحیه نورد سرد شرکت فولاد 
مبارکه با اشاره به دســتاوردهای این ناحیه در 
راستای تحقق شعار سال اظهار کرد: رکوردهای 
کیفی در ســال جدید با بهبود کیفیت کلاف در 
سیکل شرکت فولاد مبارکه، بررسی کارشناسی، 
پیگیری مسائل بین نواحی و انجام آزمایش های 
مختلف و در نهایت اجرای اقدامات اساســی از 
نیمه دوم سال گذشته آغاز شد که منجر به نتایج 
چشــمگیری تا پایان اردیبهشت ماه شده است. 
وی افزود: در این راستا کیفیت کلاف های رویه 
خودرو )MB( در سال 9۸، با تولید ۸۱ هزار تن 
و شاخص کیفی ۵4٫4 درصد، به تولید ۱۲۸ هزار 
تن و رشد ۵۷٫۸ درصد در ســال 99 ارتقا یافت. 
همچنین در ادامه روند صعودی کیفی ســازی 
محصولات ناحیه سرد، کیفیت کلاف های رویه 
خودرو در اردیبهشت ماه ســال جاری به رکورد 
۸4٫۸ در شرکت فولاد مبارکه و 94 درصدی در 
ناحیه نورد سرد رســید. مقدار متوسط کیفیت 
محصولات این ناحیه در سال گذشته ۸۵ درصد 
ثبت شــده بود. بهادرانی گفت: کلاف های رویه 
خودرو )MB( در گذشته به کشور وارد می شد 
که اکنون شــرکت فولاد مبارکه موفق شــده 
است بخش عمده نیاز داخل این محصول مهم 
را تأمین کند و به رقابت با شرکت های خارجی 
بپردازد. وی افزود: در ناحیه نورد ســرد شرکت 
فولاد مبارکه، کیفیت تمام محصولات تولیدی 
در اردیبهشت ماه سال جاری از ۸۵٫۷ درصد در 
سال 9۸ به 9۶ درصد افزایش یافته است. مدیر 
ناحیه نورد سرد شــرکت فولاد مبارکه با اعلام 
افزایش رضایت مندی مشتریان محصولات رنگی 
لوازم خانگی از محصولات تولیــدی ورق رنگی، 
گفت: آخرین رکورد کیفی محصول رنگی در آبان 
ماه سال گذشته محقق شده بود که این رکورد در 

اردیبهشت ماه به ۸۳٫۶۱ درصد ارتقا یافت.

 گزارش

  یادداشت

بدون شک تحقق توســعه پایدار به 
معنای توسعه جوامع با در نظر گرفتن 
نیازهای کنونی، حفاظت از استعدادها 
و توانایی های موردنیاز آینده، نیازمند 
عزمی جدی در جهت حفظ، نگهداری 
و بهره برداری صحیح از محیط زیست 

است که بزرگ ترین موهبت الهی است.
وظیفه ما در ایــن برهه از زمان، اســتفاده 
صحیح، حفاظت دقیق و فرهنگ ســازی 
در زمینه این نعمت عظیم اســت که برای 
کارکنان تلاشــگر شــرکت فولاد مبارکه 
نوعی مسئولیت ذاتی تلقی می شود و ریشه 
در اخلاق، فرهنگ و اعتقــادات مدیریت و 
کارکنان این شــرکت دارد. همین امر نیز 
منشأ اثرات مثبتی در این حوزه بوده است 
که مجموعه کارکنان با همت تمام، سعی در 
حفظ و توسعه آن دارند و اصل »پیشگیری« 
را به جــای »اصلاح« در تمــام فعالیت ها و 
تصمیم گیری ها اولویت خود قــرار داده اند 
تا با تدوین دســتورالعمل ها و گردشکارها 
و جاری ســازی آن در ســازمان، خدمات 
ارزنده ای در بخش محیط زیست به صورت 

مستمر ارائه دهند.
فولاد مبارکه فعالیت های محیط زیســتی 
خود را در زمینه شناســایی، اندازه گیری و 
کنترل منابع آلاینــده در زمینه های هوا، 
آب، خاک و پسماندها، با اولویت قرار دادن 
قوانین و اســتانداردها زیر نظر ســازمان 
محیط زیست انجام داده و در همین زمینه 
سالیانه پروژه های بسیاری را اولویت بندی و 
اجرا کرده است؛ ساختار نظام مندی که برای 
سایر پروژه های تولیدی نیز منجر به مطالعات 
ارزیابی اثرات محیط زیســتی می شود و با 
نظارت سازمان محیط زیست انجام می گیرد.

شرکت فولاد مبارکه مفتخر است که طی 
سالیان متمادی با انواع روش های متفاوت 
ازجمله نصب بگ هوس هــا، غبارگیرهای 
خشک و تر، پاشــش تثبیت کننده ها، رفع 
عیب و تعمیــر به موقع تجهیــزات، انجام 
حمل ونقل های پیوســته همراه با پوشش، 
رطوبت دهی مــواد اولیه و بهره بــرداری از 
انواع تجهیزات مکنده و مکانیزه جمع آوری 
گردوغبارهــا توانســته اســتانداردهای 
زیســت محیطی را رعایت کند و به عنوان 
سازمانی  مســئولیت پذیر در جامعه ایفای 

نقش نماید.
در بخش آب نیز با وجود کمبود شدید این 
عنصر حیاتی، اقدام به تصفیه و بازچرخانی 
آب در مجموعه شــرکت نموده و توانسته 
با خریــداری، جمع آوری و انتقال پســاب 
شهرهای مجاور خود جهت تصفیه و استفاده 
مجدد آن، بخش زیــادی از کمبود آب خام 
خود را در خط تولید جبران کند. در زمینه 
آلودگی خاک با شناســایی، دسته بندی، 
جمع آوری و انتقال پســماندها به دپوهای 
ضایعات و همچنین بهره برداری از ســایت 
پسماند مدرن، توانســته مدیریت فروش 
ضایعات، فراوری، امحا، بازچرخانی به چرخه 
تولید را با همکاری ســازمان محیط زیست 
به انجام رســاند. همچنین فولاد مبارکه با 
نگهداری و مراقبت بیــش از ۱۶00 هکتار 
فضای سبز شامل انواع گونه های گیاهی در 
تصفیه هوا، تولید اکســیژن، تنوع زیستی، 
بیابان زدایی و کاهش دامنه آســیب پذیری 
خاک توانســته بــه ایفــای ایــن نقش 

محیط زیستی خود نیز بپردازد.
در پایــان ضمن گرامیداشــت روز جهانی 
محیط زیست به نمایندگی از کل کارکنان 
تلاشگر فولاد مبارکه لازم می دانم پایبندی 
این شرکت را به تمام اصول زیست محیطی 
اعلام کنم و از تمام تلاشــگران این عرصه 
قدردانی نمایم. امید است با توکل و استعانت 
از خدای متعال و با بهره گیری از توان بالقوه 
موجود در سطح شرکت فولاد مبارکه، 
شاهد تحقق اهداف توســعه پایدار در 
مجموعه معظم فولاد مبارکه باشــیم.

industry

مصطفی شکرچی زاده در حاشیه بازدید مدیرعامل شرکت فولاد مبارکه از مجتمع فولاد 
سبا اظهار کرد: با ریومپ و نصب قفسه هفت نورد گرم، قابلیت تولید ورق هایی با ضخامت 
۱.۵ میلی متر و حتی تا ۱.۲ میلی متر به ظرفیت فولاد سبا افزوده می شود. به گفته وی، 
پروژه هایی تعریف شده که ظرفیت یک میلیون و ۸00 هزارتنی ایجاد شده در واحد ریخته 
گری و نورد محقق خواهد شد. همچنین برنامه ریزی آینده فولاد سبا نیز افزایش ظرفیت 

تولید کارخانه به میزان ۲ میلیون تن است.

افزایش ظرفیت تولید در مجتمع فولاد سبا
مدیر بهداشت حرفه ای ایمنی و محیط زیست شرکت فولاد مبارکه به مناسبت روز جهانی 
محیط زیســت گفت: با انجام طرح تحول دیجیتال در فولاد مبارکه، شاهد افزایش 90 
درصدی بهره وری در حوزه های زیست محیطی بوده ایم. حسین مدرسی فر افزود: استفاده 
از تصفیه خانه ها برای بازیافت آب یا به بیان دیگر بازچرخانی آب به منظور کاهش مصرف 
آب تازه و افزایش بهره وری در این حوزه یکی از اســتراتژی های فولاد مبارکه در جهت 

صیانت از محیط زیست و کاهش مصرف این نعمت ارزشمند بوده است.

ارتقای محیط زیست با طرح تحول دیجیتال

سازمان مسئولیت پذیر
در مسائل زیست محیطی تحقق شعار سال 

 نوسان:تفاهم نامه مطالعات ژئوفیزیک هوابرد استان اصفهان در فولاد 
مبارکه به امضا رسید. علیرضا شهیدی، معاون وزیر صمت و رئیس سازمان 
زمین شناسی و اکتشافات معدنی کشــور در مراسم امضای تفاهم نامه 
مطالعات ژئوفیزیک هوابرد استان اصفهان در فولاد مبارکه گفت: شرکت 
فولادمبارکه از صنایع پیشران، بنیادین و مادر در صنعت کشور بوده و در 
سازمان زمین شناسی با یک اندیشه ملی آماده همکاری با این شرکت 

فولادساز با سهم ۵۰درصدی از بازار هستیم. 
وی افزود: باید از ایجاد اخلال در تامین خوراک صنایع فولادی کشور به ویژه فولاد 
مبارکه جلوگیری کرده و از دغدغه فولادسازان کم کنیم. هرچند شرایط ذخایر مواد 
معدنی در کشور مناسب نیست و در این راستا سازمان زمین شناسی چند اقدام 
جدید را در دستور کار خود قرار داده تا با بررسی بیشتر مشخص شود که کدام یک 

از مواد معدنی را می توانیم داشته باشیم.
شــهیدی ادامه داد: پایش ذخایر معدنی برای اولین بار در حال آغاز شدن است؛ 
این در حالی اســت که در جهان پایش ذخایر توسط سازمان های زمین شناسی 
انجام شده و در گزارش های سالانه، تمام فاکتورهای موثر در آمایش سرزمین و 
سرمایه گذاری را در نظر گرفته اند. به گفته وی، مقیاس برداشت ها در حال تغییر 
است. در گذشته مقیاس فعالیت ها یکصد هزارم بود که اکنون به یک پنجاه هزارم 
تغییر کرده و چهاربرابر دقت برداشت میدانی افزایش یافته است. همچنین اکتشاف 
سیستماتیک نیز افزایش یافته و هدف این است هرآنچه از ذخایر مواد معدنی در 

اکتشافات سطحی در گذشته باقی مانده را جمع آوری کنیم. 

 ذخیره قطعی سنگ آهن ۷/ ۲ تا ۳ میلیارد تن است
وی خاطرنشان کرد: سازمان زمین شناسی در چند سال گذشته از لایه ژئوفیزیک 
هوابرد برای بحث اکتشــاف ذخایر پنهان استفاده کرده اســت. در واقع تاکنون 
مساحتی حدود ۶40 هزار کیلومتر خطی برداشــت ژئوفیزیک هوایی داشته و 
اکنون نیاز کشور در مرحله اول تقریبا انجام ۲میلیون و ۷00 هزار کیلومتر خطی 
ژئوفیزیک هوایی است. معاون وزیر صمت گفت: امید می رود با برداشت هایی که از 
این پس خواهیم داشت حداقل در فاز اول بخشی از ذخایر را شناسایی کرده و حجم 

ذخایر را افزایش دهیم. 

 هدف اصلی شناسایی ذخایر معدنی است
حمیدرضا عظیمیان نیز در این مراسم گفت: هدف از این تفاهم نامه سه جانبه، 
پیشبرد موثر اکتشاف ذخایر معدنی و شناسایی ذخایر معدنی به ویژه آهن و منگنز 
در مناطق مستعد که قبلا اکتشاف سیستماتیک و مطالعات ژئوفیزیک هوابرد در 
آن انجام نشده، عنوان شده است که این امر منجر به توسعه فعالیت های بخش 
معدن و ایجاد بستر مناسب برای اشتغال و سرمایه گذاری در حوزه معدن می شود. 
وی افزود: بر اساس برنامه ریزی و تنظیماتی که در جهان وجود دارد، هر بخش باید 
در فعالیت های مرتبط و تخصصی خود مشغول باشد؛ برای مثال فولادسازان باید 
فولاد ساز باقی بمانند و معدنی ها هم در زمینه کاری خود به معدن کاری بپردازند، 
اما متاسفانه این چارچوب از دوره ریاست جمهوری قبلی تغییر کرد و معدن کاران 
نیز به سمت فولادسازی رفتند و ما نیز به ناچار به حوزه معدنکاری ورود کردیم. 
به گفته عظیمیان، اگر معــدن کاران در حوزه فعالیت خــود باقی می ماندند و 
فولادسازان نیز مجبور به ورود به بخش معدن نمی شدند، بالطبع نتایج بهتری برای 
کشور به همراه داشت. البته اکنون یکسری از مسائل همچون تامین سنگ آهن و 
منابع انرژی نیز برای فولادسازان از دیگر استان ها سخت شده است. وی با اشاره 
به میزان مصرف بالای ســنگ آهن در  فولاد مبارکه افزود: دراین شرکت همواره 
استراتژی حفظ سهم ۵0 درصدی بازار ایران وجود دارد. در واقع هر اندازه که بازار 
ایران در داخل و همچنین حوزه صادرات بزرگ تر شود، ما در تلاش خواهیم بود 
این سهم را همچنان حفظ کنیم. بنابراین موضوع معدن و تامین مواد اولیه برای 
شرکت فولاد مبارکه بسیار مهم بوده و بهتر است که کارهای علمی و کارشناسی 
دقیق در حوزه معدن انجام شود. مدیرعامل شرکت فولادمبارکه تصریح کرد: البته 
فعالیت های معدنی عمدتا هزینه بر بوده و باید زمان زیادی را صرف آن کرد. بنابراین 
ما می توانیم با سازمان زمین شناسی به عنوان سازمان تخصصی و قانونی کشور 
فعالیت بلندمدت و مشترک انجام دهیم و امور معدنی توسط این سازمان به صورت 
کاملا علمی  و کارشناسی از سوی این سازمان صورت گیرد و فولاد مبارکه نیز به 

فعالیت های خود در حوزه فولاد بپردازد.

فعالیت مشترک روی محدوده های شناسایی شده
محمدیاسر طیب نیا، معاون امورمعادن شرکت فولاد مبارکه  نیز در این مراسم با 
اشاره به اینکه در سه حوزه اصلی اکتشاف، استخراج و فرآوری، فعالیت های فولاد 
مبارکه آغاز شده است گفت: یکی از اقداماتی که از ابتدا در دستور کار بخش معاونت 
معدنی فولادمبارکه قرار گرفت این بود که با پیشتازان هر حوزه ارتباط برقرار شود 
تا  از پتانسیل های موجود کشور استفاده کنیم. وی افزود: این پروژه ای که آغاز آن 
را شاهد هستیم، فعالیتی زمان بر بوده و تداوم و استمرار کار و حمایت های هر دو 

سازمان باید ادامه پیدا کند. 
در واقع بعد از انجام مطالعات اولیه تا تکمیل مراحل بعدی یعنی اکتشاف، استخراج 

و بهره برداری حداقل دوره 4 تا ۵ساله را نیاز خواهد داشت. 
تفاهم نامه ســه جانبه میان سه شرکت فولادمبارکه، ســازمان زمین شناسی و 
اکتشافات معدنی کشور و سازمان صنعت، معدن و تجارت استان اصفهان با حضور 
حمیدرضا عظیمیان، مدیرعامل شرکت فولادمبارکه، علیرضا شهیدی معاون وزیر 
صمت، محمدیاسر طیب نیا معاون امور معادن شرکت فولادمبارکه، ایرج موفق 
رئیس سازمان صنعت، معدن و تجارت اصفهان و تعدادی از مدیران ارشد سازمان 
زمین شناسی با هدف انجام مطالعات ژئوفیزیک هوابرد  برگزار و  منجر به امضای 

قرار داد شد.

آغاز پایش ذخایر معدنی
برای اولین بار در کشور

با هدف انجام مطالعات ژئوفیزیک هوابرد  در فولاد مبارکه انجام شد؛

دستیابی به بالاترین رکورد بازده کیفی محصولات در شرکت فولاد مبارکه در اردیبهشت ماه ۱۴۰۰

 نوسان:  مراسم امضای تفاهم نامه مسوولیت 
اجتماعی شرکت فولاد امیرکبیر کاشان در 
چارچوب طرح های اقتصاد مقاومتی با حضور 
وزیر صمت و معاون های وی، معاون استاندار 
اصفهان، نماینده مردم کاشان و آران و بیدگل 
در مجلس شورای اسلامی، مدیرعامل شرکت 
فولاد مبارکه، فرماندار کاشــان و جمعی از 
مســوولان در محل کارخانه شــرکت فولاد 

امیرکبیر کاشان برگزار شد.
شــهرام عالی وند، مدیرعامل شرکت فولاد 

امیرکبیر در این مراسم  گفت: این تفاهم نامه 
در راســتای تحقق سیاســت های اقتصاد 
مقاومتی ابلاغی از سوی مقام معظم رهبری 
و پیاده سازی اقتصاد مردمی و درون زا و برای 
دستیابی به توســعه متوازن منطقه ای برای 
اســتفاده حداکثــری از ظرفیت های بخش 
مردمــی و غیردولتی و احیای مســوولیت 
اجتماعی شــرکت های تابعه وزارت صنعت 
معدن و تجارت، منعقد شد. مدیرعامل شرکت 
فولاد امیرکبیر افزود: جلب مشــارکت های 

مردمی و توانمندســازی جوامع محلی برای 
معیشت پایدار و جذب سرمایه گذاران داخلی 
وخارجی برای ســرمایه گذاری، مشــارکت 
اقتصادی و انجام امور مشاوره ای به مسوولان 
محلی واســتانی نیز بخش دیگری از اهداف 
این تفاهم نامه اســت.وزیر صنعت، معدن و 
تجارت در بازدید از شــرکت فولاد امیرکبیر 
کاشان با اشاره به پیشــرفت های قابل توجه 
کشور در حوزه فولاد، گفت: در سال گذشته 
تولید فولاد خام در کشور به ۲09 میلیون تن و 

صادرات این محصول به ۶ میلیون و ۲00هزار 
تن رســید کــه ارزش این میــزان صادرات

بــه ۵/ ۲میلیــارد دلار می رســد. علیرضا 
رزم حســینی، بــه ظرفیت هــای صنعتی 
اســتان اصفهان به ویژه منطقه کاشان اشاره 
و خاطرنشان کرد: با توجه به ذخایر شناخته 
شــده ۵00میلیارد دلاری کشــور، اقدامات 
ویژه ای در حوزه اکتشافات صورت گرفته است 
و بر همین اساس، طرح های توسعه معادن باید 
به تولید پنج میلیون تن ذخایر معدنی برسد.

حضور وزیر صمت انجام شد؛

اختصاص ۷٠درصد از سود سالانه فولاد امیرکبیر کاشان برای طرح توسعه ای

در اردیبهشت ماه ۱۴۰۰ هم زمان با رشد چشمگیر تولید فولادمبارکه بالاترین بازده کیفی محصولات 
در نواحی فولادسازی، نورد گرم، نورد سرد و فولاد سبا به دست آمد که منجر به کسب رکورد 
9۱ درصد در کل شرکت شد که این رکورد از ابتدای راه اندازی تاکنون بی نظیر است. علیرضا کی یگانه مدیر 
واحد کنترل کیفی شرکت فولاد مبارکه اظهار کرد: در اردیبهشت ماه سال جاری، هم زمان با رشد چشمگیر تولید 
شرکت، بالاترین بازده کیفی محصولات شرکت در نواحی فولادسازی، نورد گرم، نورد سرد و فولاد سبا به دست 
آمد که منجر به کسب رکورد 9۱درصد در کل شرکت و بهبود ۲درصد نسبت به سال قبل شد که در شرکت فولاد 

مبارکه رکورد محسوب می شود.

هفته نامه نوسان
گروه صنعت
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آثار استخراج  برنامه ریزی و سرمایه گذاری سازمان صمت اصفهان درباره  معاون 
رمزارزها بر خاموشی ها، گفت: در استان اصفهان ۵۸ مجوز رمز ارز صادر شده است، 
اما هیچ یک از آنها هنوز به بهره برداری نرسیده اند. محمد زینلی پور با تاکید بر اینکه 
سازمان صمت صدور مجوز به صنایع آب بر را متوقف کرده است، افزود: فولاد مبارکه، 
ذوب آهن و دیگر صنایع استان بالغ بر ۵۵ میلیون مترمکعب از مصرف آب رودخانه 

زاینده رود را کاهش داده اند  .

رییس خانه فرهنگ آب آبفای استان اصفهان گفت: هم اکنون با همکاری  با  ۱9 سمن  
راهکارهای مدیریت منابع آبی از طریق  فضای مجازی  به مردم آموزش داده می شود. 
زهره تشیعی گفت:  با توجه به این که شرایط آبی استان در وضعیت خوبی نیست و از 
سوی دیگر با همه گیری بیماری کرونا و افزایش مصرف آب در فصل تابستان مواجه 
هستیم ،  ترویج مدیریت مصرف آب می تواند کمک  شایانی در زمینه  کاهش مصرف 

داشته باشد.

نقش موثر سمن ها در ترویج مدیریت مصرف بهینه آبصدور 58 مجوز برای استخراج رمز ارز در اصفهان
 گزارش

 نوســان : رئیس انجمن نیروگاه های بــرق مقیاس کوچک 
کشــور با انتقاد از اینکه وزارت نیرو بدهی خود به نیروگاه  ها 
را پرداخت نمی کند، گفــت: نیروگاه هــای کوچک بخش 
خصوصی برای هر مگاوات برق یــک میلیارد و ۳۰۰ میلیون 

تومان از توانیر طلب برق دارند.
سید احسان صدر، در نشستی با موضوع عدم توجه مدیران وزارت نیرو به مقوله 
تولید و پیامدها و خسارات ناشی از قطعی برق گسترده در کشور که با حضور 
برخی از اعضای انجمن نیروگاه های تولید پراکنده کشــور و استان اصفهان 
برگزار شد، با بیان اینکه مشــکل نیروگاه ها مشکل صنایع کوچک و متوسط 
است، اظهار کرد: بسیاری از صنایع کوچک و متوسط بیش از قیمت تمام شده 
کالا و خدمات خود هزینه می کنند و اگر برق آنها قطع شــود تولید خود را به 

طور کامل از دست می دهند. 
وی با بیان اینکه با افزایش دمای هوا در مرداد ماه اوضاع تامین برق کشور بدتر 
خواهد شــد، توضیح داد: اگر برق کارخانه و صنعتی، سه نوبت کاری در طول 
سال قطع شود، معادل کل هزینه برقی اســت که در طول سال پرداخت می 

کنند.
رئیس انجمن نیروگاه های برق مقیاس کوچک کشور با انتقاد بر اینکه وزارت 
نیرو پول نیروگاه ها را پرداخت نمی کنــد، گفت: این وزارتخانه طلب نیروگاه 
ها را درست و به اندازه و به موقع نمی دهد و از تمام اختیارات قانونی خود برای 
این کار اســتفاده می کند. وی افزود: اگر یک کارخانه تنها یک سوم ایام سال 
کار کند، ورشکست می شود، این شرایط در نیروگاه های مقیاس کوچک هم 
وجود دارد، اما صنعت نیروگاهی و به خصوص نیروگاه های کوچک دیر متوجه 

این زیان خود می شوند، چراکه دائم در حال تجهیز و فعالیت هستند.
صدر با بیان اینکه نیروگاه های پراکنده دو درصد از انرژی کشور را تامین می 
کنند و اگر وزارت نیرو اجازه توســعه دهد، این عدد بیشتر خواهد بود، افزود: 
نیروگاه های پراکنده سالیانه ۱۵ تا ۲۵ درصد ظرفیت جدید نیروگاهی را در 
کشور نصب می کنند و در شرایطی که نیروگاه های بزرگ سال هاست کنار 
کشیده اند، نیروگاه های پراکنده جور نیاز جدید برق کشور را می کشند. وی 
افزود: سال 9۸ حدود ۵00 مگاوات نیروگاه های پراکنده برق در کشور احداث 
شد، اما وزارت نیرو با ترس از این شــرایط و با مانع تراشی جلو فعالیت آنها را 
گرفت و امروز این وزارتخانه مجوز احداث نیروگاه جدید را یا نمی دهد و یا به 

سختی می دهد.
رئیس انجمن نیروگاه های برق مقیاس کوچک کشــور با تاکید بر اینکه تمام 
صنایع کشور از سبزی خردکنی تا ماست بندی و فولاد و پتروشیمی از یارانه 
بهره مند هستند، تصریح کرد: صنعت نیروگاهی به عنوان تنها صنعت کشور، 
نه تنها یارانه دریافت نمی کند، بلکه باید یارانه هــم پرداخت کند. وی افزود: 
در حال حاضر صنعت نیروگاهی کشور پنج میلیارد دلار به وزارت نیرو یارانه 
پرداخت می کند. صدر توضیح داد: امروز قیمت تمام شده تولید برق نیروگاه 
ها حدود سه سنت است، اما وزارت نیرو، نیروگاه ها را ناچار می کند که با نرخ 
کمتر از یک سنت و تنها برای چهار ماه فروش داشته باشند و هشت ماه نیروگاه 
ها به طور کامل تعطیل هستند و حتی اجازه فروش برق به صنایع و رمز ارزهای 
مجاز را نمی دهد. وی با تاکید بر اینکه متاسفانه وزارت نیرو یارانه دیگر بخش 
ها را از جیب نیروگاه های بخش خصوصی می دهد، گفت: دو مشکل اساسی 
توسعه صنعتی در کشور تامین سرمایه است و از سوی دیگر صنعت نیروگاهی 
سرمایه بر است، در حالی که با نصف سرمایه گذاری در نیروگاه های پراکنده 

می توان چراغ صنایع و خانه های مردم را روشن کنیم.
رئیس انجمن نیروگاه های برق مقیاس کوچک کشــور، افزود: در شــرایطی 
که کشور سرمایه ندارد و برای توسعه به سمت دریافت تسهیلات از صندوق 
توسعه ارزی می رود، می توان توسط بخش خصوصی و با یک سوم هزینه های 
ســرمایه گذاری نیروگاه های بزرگ، نیروگاه های کوچک را ایجاد کنیم. وی 
افزود: نیروگاه های کوچک و پراکنده در حال حاضر حدود ۲000 مگاوات از 
ظرفیت تولید برق کشور را به خود اختصاص می دهند و اگر فضای کسب و کار 
اندکی بهبود یابد سالانه ۱000 تا ۱۵00 مگاوات امکان نصب ظرفیت جدید 
نیروگاهی را دارا هستند که از این طریق مشــکل تامین برق به سریع ترین 

شکل ممکن و کمترین سرمایه گذاری قابل حل است.
صدر گفت: نیروگاه های بزرگ امروز برای هر مگاوات برق حدود ۳00 میلیون 
تومان از وزارت نیرو طلــب دارند، در حالی که نیــروگاه های کوچک بخش 
خصوصی واقعی برای هر مگاوات برق یک میلیــارد و ۳00 میلیون تومان از 
توانیر طلب برق دارند و وزارت نیرو امروز طلب نیروگاه های بزرگ را راحت تر از 

نیروگاه های بخش خصوصی مقیاس کوچک پرداخت می کند.
وی با انتقاد از یارانه های انرژی که وزارت نیرو پرداخت می کند، تصریح کرد: 
دیر یا زود بالاخره یارانه های انرژی کم و تمام می شود، در سال 99 وزارت نیرو 
۱.۵ برابر مجموع صادرات نفتی و غیرنفتــی به مردم و صنعت یارانه پرداخت 
کرده است و زمانی که این یارانه کاهش یابد به طور قطع صنایع ضرر می کنند. 
وی تصریح کرد: مشــکل صنعت نیروگاهی به زودی مشــکل کارخانه های 
کوچک و متوسط خواهد شد، از سوی دیگر تنها راه عملی برای توسعه ظرفیت 
نیروگاهی که وزارت نیرو پولی برای احداث نیروگاه جدید ندارد، همانند دنیا 
نیروگاه های مقیاس کوچک است، چرا که آنها هزینه توسعه و انتقال شبکه 

برق را ندارند. 
صدر تاکید کرد: مشــکل صنعت نیروگاهی کشور این اســت که وزارت نیرو 
هزینه خرید برق به نیروگاه های مقیاس کوچک را بــه اندازه و به موقع نمی 
دهد. وی گفت: نیروگاه های مقیاس کوچک سالی ۱0 تا ۱۵ هزار مگاوات برق 

امکان صادرات برق دارند، اما وزارت نیرو اجازه این کار را نمی دهد.

وزارت نیرو طلب نیروگاه های 
کوچک را نمی دهد

رئیس انجمن نیروگاه های برق مقیاس کوچک کشور:

 نوسان:رئیس خانه صنعت، معدن 
و تجارت ایران گفت: وزارت نیرو 
ادعا دارد که اگر بــرق در بورس 
عرضه شود، هیچ کارخانه ای دچار 
مشکل نمی شــود، چراکه بخش 
خصوصی وارد ســرمایه گذاری 
می شود، اما جالب اینجاست که 
بخش خصوصی نیروگاهی امروز 
پشیمان  گذاری خود  از سرمایه 

است.
عبدالوهاب سهل آبادی در نشستی با 
موضوع عدم توجه مدیران وزارت نیرو 
به مقوله تولید و پیامدها و خســارات 
ناشی از قطعی برق گسترده در کشور 
که با حضور برخــی از اعضای انجمن 
نیروگاه های تولید پراکنده کشــور و 
اســتان اصفهان برگزار شد، با اشاره به 
خاموشی های اخیر کشور، اظهار کرد: 
متاســفانه صنایع و همچنین صنعت 
نیروگاهی کشــور از این شرایط دچار 
مشکلات بسیاری هســتند و وزارت 
نیرو، تنها برنامه قطعــی را اعلام کرده 

است. 
وی افزود: وزارت نیرو به دنبال عرضه 
برق در بورس اســت و این ادعا را دارد 
که اگر ایــن انرژی در بــورس عرضه 
شــود، هیچ کارخانه ای دچار مشکل 
نمی شــود، چراکه بخــش خصوصی 
وارد ســرمایه گذاری می شــود، اما 
جالب اینجاست که بخش خصوصی 
نیروگاهی امروز از سرمایه گذاری خود 

پشیمان است.
 به گزارش نوسان، رئیس خانه صنعت، 
معدن و تجارت ایران با تاکید بر اینکه 
صنایــع از قطعی برق بســیار متضرر 
شده اند، گفت: با وزارت نیرو جلساتی 
داشــته ایم که چه کنیم تا قطعی برق 

کارخانجات، آنها را دچار مشکل نکند.
رئیــس کانــون کارفرمایان اســتان 
اصفهان افزود: به گفته متولیان حوزه 
برق، ســرمایه گذاری خوبی نسبت به 
مصــرف در حــوزه نیروگاهی صورت 
نگرفته اســت، درحالیکه وزارت نیرو، 
از ســرمایه گذاری هــای موجود نیز 
استفاده نمی کند و ســرمایه گذاری 
حوزه نیروگاهی امروز نیمه تعطیل و 

تعطیل شده است. 
ســهل آبادی تاکید کرد: قطعی برق 
امروز صنایع را اذیت می کند و کار به 
جایی می رسد که شاید از وزارت نیرو 

به دادستانی کشور شکایت کنیم. 
نایب رئیس کانون عالــی کارفرمایی 
ایــران و دبیر هیــات مدیــره کانون 
کارفرمایان استان اصفهان نیز در این 
جلسه با بیان اینکه هر سال شعارهای 
با هدف حمایت و رونق تولیــد و ... از 
ســوی مقام معظم مطرح می شــود، 
تاکید کرد: تولید نیاز بــه زیربنا دارد، 
اما امروز مصرف برق کشــور نسبت به 
هفته گذشته ۲0 درصد افزایش یافته 
است. حمیدرضا شجاعت با بیان اینکه 
از امروز نوید قطعی برق طولانی مدت 
را می دهم، گفت: در حال حاضر تنها 
دغدغه مدیران و مجلس این است که 
وزارت نیرو برای قطعی برق، بی برنامه 
نباشد و با برنامه برق مردم را قطع کند. 
وی تصریح کرد: قطعی برق دو ساعته 
معــادل ۱۲0 هزار مگاوات اســت که 
موجب خسارت صد چند هزار میلیارد 
تومانی به بخش های مختلف کشــور 
می شود، اما وزارت نیرو حاضر نیست 
بدهی خود را حتی با همان نرخ اندک 

پرداخت کند.

رئیس هیئت مدیره سندیکای صاحبان صنایع 
داروهای انسانی ایران که میزبان این نشست 
بود به بیان مواردی در قالب  مطالبات صنعت 
دارویی کشــور و کمبود هــای این صنعت 
پرداخت . مهمترین عناوین مطرح شــده در 
صحبت های محمد عبد زاده بدین شرح بود: 
در چند سال اخیر شــاهد انباشت مطالبات 
متعدد جامعه داروسازی کشور در همه حوزه ها 
هستیم. این مسئله باعث شد که ما به این فکر 
بیفتیم که با کمک همه ذینفعان  و همه اجزای 
زنجیره تامین دارو دست به دست هم بدهیم 
که با همدلی و مشــارکت و مشــاوره درست 
به مسئولینی که در آینده ســکان دار کشور 
هستند بتوانیم باعث ارتقای جایگاه دارو ساز و 
دارو سازی کشور شویم که در این سال ها مورد 

بی مهری های متعددی قرار گرفته است.
هدف ما این اســت که بتوانیم بــرای بیان 
مشــکلات از ابتدای زنجیــره از تولید مواد 
اولیه تا انتهای زنجیره یعنی دارو خانه هایی 
که مشــغول به خدمات رســانی هستند از 
روسای سندیکا ها و انجمن ها دعوت کنیم 
که با توجه به فعالیت هایشان در این صنعت 
به بیان انتظاراتشــان از دولت آینده بپردازند 
و به گونه ای شود که نیازها و مطالبات حوزه 
دارویی کشور را به گوش مسئولین برسانیم و 
امیدواریم بامشارکت ذینفعان قدم مثبتی را در 

جهت خدمت رسانی برداریم. 
ما می دانیم که تاکیــدات مکرر مقام معظم 
رهبری در ســال های اخیر تولید ، حمایت از 
تولید، جهش تولید و مانــع زدایی از تولید و 
پشتیبانی است و این امر جز با مشارکت ذی 

نفعان به سرانجام نمی رسد. 
 در ادامه  این نشست هر یک از صاحبان صنایع 
دارویی به بیان  نظــرات و مطلبات این حوزه 

ازدولت آینده  پرداختندکــه در ادامه به آنها 
اشاره می کنیم.

ساختار صد در صد دولتی!؟
سید ابراهیم هاشــمی، رئیس هیئت مدیره 
انجمن  شــرکت های پخش دارو و مکملهای 
انسانی در این نشست گفت: بزرگ ترین بخش 
تولید دارو در کشــور دولتی است که به بیانی 
حدود ۷0درصد تولیــد دارو در بخش دولتی 
است .کمی پیش تر که می رویم می بینیم قانون 
گذاری قیمت،نظارت بر تولید ، توزیع و همه ی 
حوزه ها دولتی است. اگر به بخش توزیع نگاه 
کنیم عمده  شرکت های این بخش هم )حدود 

۵0درصد(در اختیار بخش دولتی است.  
وی اضافه کرد: در بحث خرید هم ۵0درصد 
خریدار دارو مربوط به حوزه های بیمارستانی 
اســت در بخش خصوصی هم وقتی دارویی 
توزیع می شود زیر ۵0 درصد است بزرگترین 
خریدارش بیمه است که همچنان به دولت 
بازمی گردد. در مجموع ساختار صنعت دارو 

صد درصد دولتی است. 
افزایش هزینه ها مشکل بسیار بزرگ صنعت 
داروست؛  افزایش هزینه ی پرسنلی، هزینه 
های ملکــی و همچنین در بخــش توزیع 
که شــامل هزینه های حمل و نگهداری و... 
مشکلزاســت. در این قسمت نسبت به سال 
گذشــته بالغ بر۶0درصد میانگین افزایش 
هزینه داریم در صورتی کــه به داروکه تولید 
داخل است نرخ دولتی تعلق گرفته است. یکی 
از مطالبات ما از دولت آینده در بحث تصدی 
گری در مالکیت تولید اجرای اصل44قانون 
اساسی اســت یعنی این بخش در دل بخش 
خصوصی واقعی قرار گیرد و وزارتخانه بحث 
نظــارت را در پیش گیرد و بــدون منطق به 

این حوزه ها فشــار نیاورد و جلوهای کسب 
و کار را نگیرد .از طرفــی آنچه برای خود می 
پسندد برای ما هم بپســندد یعنی اگر برای 
ما در مواردی نرخ تعیین می شود دولت هم 
در مواقعی که باید به ماخســارت دهد آن را 
پرداخت کند تا همه مکلف شویم در ساختار 

درست کار انجام دهیم.

دست اندازهای دولتی
عبــاس کبریایی زاده،رئیــس هیئت مدیره 
سندیکای تولید کنندگان مکمل های رژیمی  
و غذایی ایران ســخنران بعدی این نشست 

بودکه به بیان مواردی  بدین شرح پرداخت :
حکمران خوب باید بستر هایی را فراهم کند 
که فردای یک جامعه بهتر از امروز دیروزش 
باشد. ما در بسیاری از زمینه ها  در بحث دارو 
و کالاهای سلامت حســرت گذشته را می 
خوریم؛ بنابراین تلاش می کنم به دولت آینده 
یاد آور شــوم که اگر مایل است که حکمران 
خوبی برای کشور باشد باید کارهایی انجام دهد 
که سابقه خوبی برای خود ثبت کند. پیشنهاد 
ما این است که  دولت بعدی بهتر است برای 
مسئولیت   پذیری خود در جامعه تلاش کند. 
ما نوعی از مســئولیت گریزی را در ساختار و 
سیاستها رنج می بریم. این امر سبب شده که 
در سیستم دارویی به طور مشهود درجا بزنیم و 

حسرت دهه ۶0و ۷0 را بخوریم. 
توجه داشته باشــیم که دولت پلیس مردم 
نیست. دولت سیاســت گذاری است که باید 
برای جامعه سیاســت هایی را مشخص کند 
که تمام ظرفیت های ملی برای توسعه  آینده 
ملی رقم بخورد و ما این رو از دولت انتظار داریم 
که زمینه های بیشتری برای مشارکت جامعه 
و کلیه ذینفعان و سندیکاها و انجمن ها فراهم 

کند  این روز ها یه قهر نا نوشته بین سندیکاها 
وجود دارد و این امر سبب شده که از انتظارات 
و اهداف فاصله گرفته شود .دولت باید شفاف 
باشد.چندین سال است که شاهد شفافیت 
در مجموعه اطلاعات مربوط دارو هستیم  و 
دولت آینده باید عزمش را جزم کند که جریان 

اطلاعات را شفافتر کند.
دولت خوب دولتیســت که متناسب و بلکه 
جلوتر از آنچه که در کشورهای مشابه اتفاق می 
افتد نوآوری و خلاقیت را رقم بزند.  بازارهای 
دنیا در چند گروه طبقه بندی می شوند و ایران 
علی رغم اینکه عضو WTOنیست می تواند 
از خیلی کشور ها پیشروتر باشد؛ اما می بینیم 
بسته ترین سیاست ها به کار گرفته می شود 
که این فرصت ها را از صاحبان دانش و  صنعت 
می گیرد.  دولت خوب باید پیش بینی پذیر 

باشد و مدام آیین نامه عوض نکند. 
بخش نامــه های متعــدد مصــوب نکند، 
بلکه تلاش کند دولتی باشــد کــه اگر یک 
دســتورالعملی را برای توســعه کشور اعلام 
کرد به آن پایند باشد. دولت خوب باید تمام 
امکانش را همگرا کند تا با هدف مشــترک، 

توسعه و آینده بهتر رقم بخورد. 
انتظار من از دولت بعدی این هست که مانع 
فرصت هــای پیــش روی صاحبان صنعت 
نشوند؛ بلکه فرصت آفرینی کند. یکی از این 
فرصت ها صادرات داروســت.  متأسفانه بازار 
خود را  در بخش صادرات  در عراق و افغانستان 

و.... از دست دادیم. 
بازاری که اوایل دهه  ۸0  به حدود ۲00میلیون 
دلار صادرات  رسیده بود اما امسال  صادرات 

مان به ۸0 میلیون دلار هم نرسید.
لازم  به ذکر اســت تاکید بر شــناخته شدن 
صنعت دارو به عنوان یک صنعت و رسیدن آن 
به جای واقعی و همچنین استقلال سازمان غذا 
و دارو، تاثیر گذاری سندیکای ها و انجمن ها در 
تصمیم سازی، انتقاد به آیین نامه تاسیس اداره 
داروخانه ها و تاکید بر بازنگری این ابلاغیه از 
دیگر موارد  مطرح در  این نشست مجازی بود.

بازار آشفته دارو
انتظارات صاحبان صنایع دارویی از دولت آینده چیست؟؛  گزارش

پشیمانی  بخش خصوصی
از سرمایه گذاری نیروگاهی

citizen

بزرگترین خواسته از دولت آینده، پایندی به بخشنامه هایی است که خود مصوب می کند!

بیان مشکلات صنعت دارویی،  صاحبان صنایع دارویی کشور در  یک نشست  مجازی ضمن 
انتظارات خود از دولت آینده را مطرح کردند . در حالی که تولید محصولات دارویی همواره برای 
ایران مزیت محسوب شده اما مدتی است زنگ خطر صنعت داروی کشور هم همانند صنایع دیگر 
شنیده می شود. اگرچه شرکت های دولتی فعال در این عرصه توانسته اند با سهولت دسترسی به منابع بانکی و 

امکانات، واحدهای خود را سرپا نگه دارند، اما بخش خصوصی مجالی نیافته تا در این رقابت قد علم کند.
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 نوسان: مدیرعامل شــرکت شهرک های 
صنعتی اســتان اصفهان گفت: طی ۳۵ سال 
گذشــته حدود ۱۱ خوشه صنعتی در استان 
اصفهان توسعه یافته، اما در نظر داریم در سال 

جاری 9 خوشه صنعتی جدید را توسعه دهیم.
محمدجواد بگی در نشســتی کــه با حضور 
معاون اقتصادی استاندار اصفهان اظهار کرد: 
۱۱ هزار قــرارداد در شــهرک های صنعتی 
استان منعقد شده است که شش هزار قرارداد 

آن موجب اشــتغال ۱40 هزار نفر شده است. 
وی با بیان اینکه شش شــهرک صنعتی در 
دست ساخت در مناطق مختلف استان داریم، 
اضافه کرد: هشت شهرک خصوصی تخصصی 
در استان اصفهان در حال ساخت و یا پیگیری 
است. وی با بیان اینکه امروز استان اصفهان از 
نظر تعداد رتبه نخست کشور را از لحاظ داشتن 
شهرک های صنعتی دارد، گفت: وسعت زمین 
با احداث شــهرک های جدید و خصوصی در 

اســتان اصفهان ۱۷ هزار هکتار است که این 
وسعت زمینه مناسبی را برای سرمایه گذاری 

مهیا کرده است.
مدیرعامل شــرکت شــهرک های صنعتی 
اســتان اصفهان با بیان اینکه ســال گذشته 
شرکت شهرک های صنعتی استان با انعقاد 
۱۲۶9 قرارداد، رکورد کشــور را طی ۳۵ سال 
گذشته شکست، افزود: استان اصفهان رتبه 
نخست تحصیل منابع و ساخت شهرک را برای 

نخستین بار در کشور به دســت آورده است.
وی با اشــاره به یکی از سیاست های شرکت 
شهرک های استان در سال جاری، توضیح داد: 
فاز عملیاتی شهرک های صنعتی طی سال 
جاری در کشور ۱۲۷0 هکتار است، اما استان 
اصفهان در نظر دارد با ایجاد ۱۳۱0 هکتار به 
فاز عملیاتی شهرک های صنعتی استان اضافه 
کند و برای آن ۱۱4۲ میلیــارد تومان پروژه 

تعریف کرده ایم.

مدیرعامل شرکت شهرک های صنعتی استان اصفهان مطرح کرد؛

توسعه 9 خوشه صنعتی جدید در استان اصفهان
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در اوایـل دهه ۱۳۳۰ شمسـی در منطقه سـبزه میـدان تهران، 
یـک چلوکبابـی وجود داشـت که نمـاد جنبش ملـی و مرکز 
ارتبـاط اصنـاف و نیروهای سیاسـی وقت بود. ایـن چلوکبابی 
را محمدحسـن شمشـیری دایر کـرده بود که یکـی از قدیمی 
تریـن رسـتوران هـای شـهر تهـران بـه حسـاب مـی آید. 
کیفیت پخـت غذاهای آن به حدی بود که مشـتریان سـاعت 
هـا در صف مـی ماندند تا نوبـت ورود آنها به داخل رسـتوران 

و صرف غذا برسـد.
سـال البته غذا خوردن در رسـتورانی که عکس بزرگی از مصدق نخسـت 
وزیـر محبـوب بر دیـوار آن نصب بـود و دیدن مرد ملی گرا، میان سـال، 
خـوش رفتار، سـبیلو، درشـت هیـکل و ثروتمنـدی که »قهرمـان قرضه 
ملـی« نـام گرفتـه بود و مـدام می گفـت: » آرزو دارم که یـک روز آزادی 
ملـت ایـران را ببینـم و بمیرم!« برای خیلـی از جوانان اهل سیاسـت آن 

دوران، نوعی پز و تفاخر سیاسـی هم  محسـوب می شـد.
محمد حسـن شمشـیري سـواد خواندن و نوشـتن نداشـت و در کودکي 
شـاگرد قهـوه خانـه حـاج اسـماعیل کریـم آبـادي بـود که اسـتادش به 
سیاسـت علاقـه داشـت. همیـن امـر، زمینـه سـاز علاقمنـدي محمـد 
حسـن بـه سیاسـت شـد و در جوانـي، برخی روزهـا برای شـنیدن نطق 

نماینـدگان و اخبـار سیاسـی کشـور بـه مجلس مـی رفت. 
در همیـن زمـان بـود کـه از سـخنان و عقایـد ملی دکتـر محمد مصدق 
خوشـش آمـد و در سـلک هـواداران او در آمـد. دوسـتی شمشـیری و 
مصـدق بالاگرفـت؛ بطوریکـه او رابط میـان مصدق و اصناف تهران شـد. 
بـا شـروع جنبش ملی شـدن نفت، شمشـیری بازار تهـران را در حمایت 
از مصـدق بسـیج کـرد. تحریـم فروش نفـت ایـران، دولت مصـدق را در 
تنگنـای مالـی قـرار داد و برای تامیـن هزینه هـای اداره مملکت، مجبور 
بـه فـروش اوراق قرضـه کـرد، شمشـیری در اقدامی جوانمردانـه و وطن 
خواهانـه ۳00 هـزار تومـان از اوراق قرضـه دولـت را یکجـا خریـد و یک 
میلیـون تومـان هـم در اختیار »بانک بیمـه« قرار داد تا بـه افراد نیازمند 

و تحـت فشـار وام اعطا کند.
حسـن شمشـیری یکـی از نیکـوران بنـام و اسـوه سـخاوتمندان عصـر 
خـودش بـود. فرزنـدی نداشـت و تمـام ثروتـی که با اسـتکان شـویی و 
ظرفشـویی تهیـه کـرده بـود را صـرف آزادی و سـربلندی ایـران و رفـع 

حوائـج مـردم گرفتـار کشـور کرد. 
برای آزادی بسـیاری از زندانیان سیاسـی وقت، وثیقـه ملکی فراهم کرد، 
هزینـه تحصیـل تعدادی از دانشـجویان بـی بضاعت را  تامین کـرد و در 
مجمـوع یـک سـوم دارایی اش را وقـف امور خیریه کرد. در سـالهای بعد 
از کوتـای ۲۸ مـرداد ۱۳۳۲، ایـن پیـر مـرد وطن دوسـت و نیـک کردار 
ایرانـی، بـه خاطـر حمایـت از مصـدق، زیر فشـارهای شـدید سیاسـی و 
امنیتـی قـرار گرفـت. تعـدادی از اوباش حکومتـی به خانـه و چلوکبابی 
شمشـیری هجـوم بردند. شیشـه ها را شکسـتند و تابلوی آنـرا کندند تا 

نامی از شمشـیری باقـی نماند.
تمـام تـلاش حکومـت این بـود تـا وادارش کند که علیه مصـدق چیزی 
بگویـد. شمشـیری در عـوض، آیـت الله کاشـانی و تمـام کسـانی کـه به 
مصـدق پشـت کـرده بودنـد را مـورد سـرزنش قـرار داد و در جریـان 
دفاعیاتـش در دادگاه گفـت: »… مـن بـا تمـام وجود، عاشـق ایـن مردِ 
بـزرگ و وطـن پرسـت و مردم دوسـت هسـتم و جان و مالـم فدای یک 
تـار مـوی مصـدق اسـت…«. او مدتـی بـه جزیـره خـارک تبعید شـد. 
در همـان حـال ناامید نشـد؛ شـروع به سـوادآموزی کـرد و  بـرای مردم 

خـارک کارآفرینـی کرد و درسـال ۱۳40 درگذاشـت.
مـرگ حاج حسـن شمشـیری آنهم ۸ سـال بعـد از تحقیرها و سـرکوب 
هـای ناشـی از کودتـا، برای نیروهای سیاسـی وطن دوسـت ایـران و هر 
کسـی کـه او را مـی شـناخت، ناگـوار و غم انگیـز بود. دکتـر مصدق که 
در تبعیـد بـه سـر مـی برد، با شـنیدن خبـر مرگ این یـار وفـادار خود، 
بـرای نخسـتین بـار  اطلاعیـه ای را با دسـت خـط خودش صـادر کرد و 
نوشـت: » از خبـر درگذشـت رادمـرد وطـن پرسـت و آن خیـر نیکوکار، 
آقـای شمشـیری آنقدر متاثر شـدم کـه نتوانسـتم از عهده نـگارش این 

سـطور برآیم«.  
ادیـب برومند در سـوگ او سـرود: »سـاده مـردی که فراخواسـت زِ انبوه 

عـوام / لیـک در جمـع خواصش، سـخن از محمدت اسـت...«
پدیـده ای مثـل حـاج محمد حسـن شمشـیری ثابت کرد کـه کمک به 
وطـن و مـردم وطـن، مسـتلزم هیـچ درجـه  ای  از دانـش یـا منصـب و 
مقـام نیسـت. مـی تـوان  حتي بـدون تـوان خوانـدن و نوشـتن و با یک 
قهـوه خانـه کوچک، در عرصت سیاسـت و جامعه، تاثیراتي گذاشـت که 
دههـا نخبـه علمـی و حـزب و گـروه سیاسـی قـادر بـه آن درجـه از اثر 
گـذاری نباشـند. امـروز، از چاقوکشـان و اوبـاش اجیر شـده حکومت که 
رسـتوان شمشـیری را غـارت کردنـد، هیچ نام و اثری نیسـت امـا بعد از 
مـرگ شمشـیری، بـا اینکـه از او هیچ فرزنـدي نماند، صدها رسـتوارن و 
چلوکبابی با عنوان »شمشـیری« در سراسـر کشـور تاسـیس شـد تا نام 

او را جاودانـه کنند. 
یادش گرامي

هندی ها به خرهایشان دیکلوفناک 
می دهند تا درد را احساس نکنند و 
مثل خر کار کنند. روستاییان هند 
در دهه ۱990 این تاثیر دیکلوفناک 
را کشــف کردند و ناخواســته یک 

فاجعه بهداشتی و زیست محیطی را رقم زدند.
دیکلوفناک برای کرکس ها به شــدت ســمی است. لاشه 
خرها بعد از مرگ برای لاشخورها رها می شد و کرکس ها 
هم با خوردن گوشــت خری که دیکلوفنــاک در بدنش 

موجود است، می مردند.
جمعیــت کرکس های هنــد در چند دهه اخیــر به طرز 
وحشتناکی کاهش پیدا کرد. یکی از آن ها به نام دال کفل 
سفید که جمعیت میلیونی داشت و پرشمارترین کرکس 
دنیا بود در طــول پانزده ســال ۹۹.۹٪ کاهش جمعیت 
داشت و اکنون در فهرســت به شدت در خطر انقراض قرار 
دارد که بالاترین درجه احتمال انقراض اســت، هم ردیف 
یوزپلنگ آســیایی. در کشــوری که صدها میلیون گاو و 
گاومیش و خوک ولگرد در شــهرها و روســتاها زندگی 
می کنند وجود حیوانات لاشه خوار از نظر بهداشتی اهمیت 
فوق العاده ای دارد. ســگ ها و ســپس موش ها بزرگترین 
برندگان از بین رفتن کرکس ها بودند. این همه لاشه برای 
سگ ها باقی ماند و جمعیت ســگ های شهری به سرعت 

افزایش یافت.
با افزایش شــدید جمعیت سگ ها شــیوع هاری در هند 

افزایش یافت. هر ســال حدود ۲0 هزار نفــر در هند بر اثر 
هاری می میرند. دقت کنیم که تنها درمان هاری واکسن 
فوری پس از گازگرفتگی اســت و در صورت شروع علائم 

قطعا منجر به مرگ می شود. 
در هند کشتن سگ ها ممنوع اســت و عقیم کردن آن ها 
هم بسیار هزینه بر اســت. حتی اگر راهکاری برای کاهش 
جمعیت سگ پیدا شود این کار در شــرایط فعلی هند به 
معنای افزایش جمعیت موش هاست. چیزی که مشکل را 
پیچیده تر می کند چون موش ها هم مشکلات بهداشتی و 

زیست محیطی خاص خودشان را دارند.
 یک باور عجیب بین مردم هند به مشکل هاری دامن زده 
اســت. آن ها اعتقاد دارند که وقتی شــخصی علائم هاری 
را نشان می دهد به این معناست که از ســگی که او را گاز 
گرفته حامله شــده و اکنون یک توله ســگ در بدن او در 
حال رشد اســت! به همین دلیل وقتی سگ هار شخصی 
را گاز می گیرد به جای رفتن به پزشک به سراغ جادوگران 

می رود. 
شاید هم نمی خواهد زنده بماند و ننگ زاییدن توله سگ را 

به دوش بکشد.
 اکنون استفاده از دیکلوفناک در دامپزشکی ممنوع شده 
اما کرکس ها فقط سالی یک جوجه بزرگ می کنند و حتی 
در ایده آلترین شــرایط هم جمعیت آن هــا نمی تواند در 
کوتاه مدت افزایش چشمگیری داشــته باشد. و حالا هیچ 

نیرویی وجود نداره جلوشون بایسته.

وب سایت »دیجیاتو« نوشت: موتور جست وجوي بومي یوز که بیش از ۶ سال عمر دارد و 
هزینه هایي چند میلیارد توماني براي ساخت آن انجام شده، مدتي از کار افتاده و نتایجي 
به کاربران نشان نمي داد. از روزهاي اخیر اما وب سایت این موتور جست وجو به طور کلي باز 
نمي شود و کاربران نمي توانند حتي صفحه اولیه آن را مشاهده کنند. موتور جست وجوي 
بومي یوز متعلق به شرکت داده پردازان شیداندیش است که با حمایت سازمان فناوري 
است. شده  بازنشسته  سال  هفت  از  بعد  یوز  ظاهرا  شد.  راه اندازي  ایران  اطلاعات 

وب سایت »تجارت نیوز« از کاسبي جدیدي خبر داده و نوشت: برخي زنداني ها و بازداشتي ها  
مي توانند منبع درآمد دیگران شوند! این در حالتي است که قاضي براي آنها قرار 
وثیقه صادر کند و سند نداشته باشند. برخي موسسات به آنها سند اجاره مي دهند. 
اما هزینه خرید سند اجاره اي بالاست و بسته به مبلغ وثیقه گاهي تا ۳00 میلیون 
تومان هم مي رسد. محسن جوکار، وکیل پایه یک دادگستري در این باره مي گوید: 
»سند اجاره اي جرم نیست اما ممکن است از دل این ماجراها جرم به وجود آید.«

خريد وثيقه براي آزادي زنداني ۳۰۰ ميليون!پايان پروژه 7 ميلياردي موتور جست وجوي ايراني؟
سیاسی ترین 

رستورانِ ایرانی

   كارخانه دار 

 نگاه
اقتصادنامه

تبعات اخلال در چرخه طبیعی

نگاره

دورنمای اقتصادی

اکثـر امریکایی ها یا حتـی اروپایی ها نمی توانند به سـرعت 
اسـتونی را روی نقشـه پیدا کنند. این کشـور کوچک که در 
حاشـیه دریای بالتیک بین لتونی و روسـیه محبوس شـده، 
بـا جمعیت ۱.۳میلیونـی اش انـدازه دالاس وسـعت دارد. اما 
نگذاریـد کوچکـی و دورافتادگـی اش فریبتـان بدهـد. این 
کشـور سال هاسـت که اولیـن کشـور تماما دیجیتـال دنیا 
به حسـاب می آید. اسـکایپ، سیسـتم پیام رسـان بسـیار 

محبـوب اینترنتی، همین جا ابداع شـده اسـت. 
آنچـه یک نسـل بعد، اسـتونی انگار در جهانـی دیگر و زمانـی دیگر به 
سـر می بـرد. البته این بار اسـتونی جلوتـر از بقیه اسـت: اگر می خواهید 
بدانیـد رها کردن سیسـتم آنالـوگ و زندگی در دنیـای کاملا دیجیتال 
چگونه اسـت باید به اسـتونی سـفر کنید. دیگر کشـورهای به شـدت 
پیشـرفته مثـل سـنگاپور و ژاپـن در ایـن حـوزه، چشـم بـه اسـتونی 
دوخته اند. بنا به اعلام دولت اسـتونی، سیسـتم های آنلاین این کشـور 

سـالی ۲ درصـد به تولیـد ناخالص داخلـی )GDP( این کشـور اضافه 
می کنند!

در لحظـه ورود بـه تالین، پایتخت اسـتونی، اولیـن چیزی که توجهتان 
را جلـب می کنـد اینترنت بی سـیم مجانی  در سراسـر شـهر اسـت که 
۱۵ سـال پیـش راه افتـاد. امـا زندگی شـدیدا دیجیتال مـردم معمولی 
اسـتونی به اینترنت بی سـیم ختم نمی شود. به هر شـهروند استونی در 
لحظـه تولـد یک کد دیجیتـال ۱۱ رقمـی اختصاص داده می شـود که 
در تمامـی جنبه هـای زندگی او را همراهمی خواهد کـرد. این کد مثل 
شناسـنامه، کارت بانکـی و دفترچـه بیمه فرد عمل می کنـد. بچه ها در 
اسـتونی در مدرسـه ابتدایـی برنامه نویسـی را یاد می گیرنـد. "بعضی ها 

در کودکسـتان این را شـروع می کنند."
در سـال ۲000 اسـتونی اولیـن کشـور جهـان شـد کـه دسترسـی به 
اینترنـت را مثـل دسترسـی بـه غـذا و سـرپناه جـزو حقوق اولیه بشـر 
قلمـداد کـرد. در همـان سـال قانونـی تصویـب شـد کـه بر اسـاس آن 
امضـای دیجیتـال بـه انـدازه امضـا روی کاغـذ ارزش پیدا کـرد. همین 
حرکت باعث شـد سیسـتم اداری حقوقی کشـور با سرعتی باورنکردنی 
اسـتفاده از کاغذ را پشـت سـر بگـذارد. از آنجا که برای امضـای مدارک 
نیـازی بـه خودکار نبـود، پرکـردن فرم هـای مالیاتی، بازکردن حسـاب 
بانکـی، دریافـت وام، یـا حتـی تاسـیس شـرکت کاملا دیجیتال شـد. 
کایـدی روزالپ، مدیر شـرکت سـرمایه گذاری فاندربیـم می گوید: »من 
شـرکتم را ۲0 دقیقه ای تاسـیس کردم! اصلا از خانه بیرون نرفتم! ما تا 
حـالا کارمنـدان اداره مالیات را ندیده ایم. همه چیز اینجا آنلاین اسـت.«

پـر کـردن فـرم آنلاین مالیاتی در اسـتونی سـاده تر از چیزی اسـت که 
فکـر می کنیـد و فقط چند دقیقـه طول می کشـد. از آنجا که همه چیز 
در اسـتونی بـه همـان کد دیجیتـال ۱۱ رقمی وصل شـده اسـت، بعد 

از وارد کـردن کـد دیجیتـال و رمزتان در وب سـایت اداره مالیـات، وارد 
صفحـه ای می شـوید کـه کل اوضـاع مالی تان در سـال گذشـته در آن 
مشـخص شده اسـت. فرم مالیات از قبل پر شـده، فقط در آن تغییرات 
لازم را انجـام می دهیـد و دکمـه »بفرسـت« را می زنیـد. تمـام! تمـام 
دسـتورهای دولتـی و توافق نامه هـا در اسـتونی آنلاین امضا می شـوند. 
مشـهور اسـت کـه نخسـت وزیر سـابق اسـتونی سـال گذشـته اوراق 

مالیاتـی اش را در فـرودگاه لوکزامبـورگ در آیپـدش پر کرد.
اسـتونیایی ها اولیـن ملـت دنیا بودنـد کـه در سـال ۲00۵ در انتخابات 
آنلایـن شـرکت کردنـد. وقتـی از کرسـتی کالیولایـد، رئیس جمهـور 
اسـتونی اولین رئیس جمهور زن این کشـور می پرسـم که در انتخابات 
مـاه نوامبـر کجـا رأی داد، بـا تعجـب نگاهم می کنـد و می گویـد: »در 
خانـه، پـای کامپیوتـر.« او توضیح می دهـد که چطور بـه کمک همان 
کـد ۱۱ رقمـی تقلب در این سیسـتم امکان ندارد: »ما ۱۷سـال اسـت 
کـه در حـوزه هویت دیجیتال تجربـه داریم. مردم هـم یاد گرفته اند که 

به سیسـتم اطمینان کنند.«
ابـداع اسـکایپ در سـال ۲00۳ هـم به شـدت به این رونـد کمک کرد. 
فراگیـری و شـهرت جهانـی اسـکایپ تاثیر روانـی عمیقـی روی مردم 
گذاشـت. به گفته آندرس اوکس مدیرعامل شـرکت سـرمایه گذاری ترا 
در تالین، »مردم فکر می کردند اگر کسـی در اسـتونی توانسته اسکایپ 
را بـه وجـود بیـارود پس من هـم می توانـم کاری بکنم. تاثیر اسـکایپ 
بـر اقتصـاد و تکنولوژی کشـور را اصلا نمی شـود نادیـده گرفت.« وقتی 
مایکروسـافت در سـال ۲0۱۱ اسـکایپ را بـه مبلـغ ۸.۵ میلیـارد دلار 
خریـد، صاحبـان قبلی اسـکایپ این پول هنگفت را در شـرکت های 
نوظهـور دیگـر در کشـور سـرمایه گذاری کردنـد و هرکدامشـان 

شـرکتی تازه راه انداختند.

اگر می خواهید به آینده سفر کنید به استونی بروید

روزگار کرونایی

توسعه

تعـداد کل واحدهـای مسـکونی شـهر مشـهد ۱ میلیـون واحد 
و اصفهـان حـدود ۷00 هـزار واحـد اسـت.وقتی مـی گویـم 
میخواهیـم سـالی ۱ میلیـون واحـد مسـکونی بسـازیم، تصـور 
کنیـد یـک شـهر مشـهد در یکسـال بایـد سـاخته بشـه! خانه 
نیسـت. زیرسـاخت و خدمـات و فضـای  فقـط چهاردیـواری 

شـهری میخـواد!
ادعـا: در داخـل شـهرها مـی سـازیم! جـواب: داخـل شـهرها 
حتـی بـرای جمعیـت موجودشـان،خدمات بـه انـدازه کافـی 
نیسـت.خیابانها شـده پارکینگ،سـرانه فضای سـبز بـه جای۱0 
فضـای  نمیرسـد.کمبود  هـم  به۱متـر  جاهـا  بعضـی  متـر،در 
آموزشـی، بهداشـتی و ... داریم.حـالا در ایـن فضـا خانـه اضافه 

شـودوجمعیت بـره بالاتـر بـدون افزایـش خدمـات!
حتـی در شـهرک ۱0 هزار واحدی برای ۳0 هـزار نفر جمعیت، 
فقـط ۲۵ درصـد شـهرک خانـه اسـت! ۲۵ درصـد خیابـان و 
۵0 درصـد خدمـات و فضاهـای شـهری. هزینـه آمـاده سـازی، 
ایجـاد زیرسـاختها، ایجاد بسـیاری از خدمـات غیرانتفاعی مثل 
فضاهـای سـبز و تاسیسـات شـهری و درمانـگاه و مسـجد و 

مدرسـه، عددهـای قابـل توجهی اسـت.
ایـن هزینـه هـا چه بـه هزینه سـاخت هر واحـد اضافه شـود و 
ادعـا شـود قیمـت زمین صفـر، با اینکه هزینه سـاخت مسـکن 
واقعـی باشـد و ایـن هزینـه ها در قیمـت زمیـن دارای خدمات 
تبلـور یابـد، روی مبلـغ کل اثـری نـدارد. پـس زمیـن رایـگان 

حـرف بـی ربطـی اسـت. زمین رایـگان فقـط ریگزارهـای کویر 
اسـت بـدون خدمات و زیرسـاخت!

ادعـا: در مناطق جنوب شـرق ایران شـهرهای جدید میسـازیم 
که باعث توسـعه آن مناطق هم شـود! پاسـخ: اولا سـاخت شهر 
در مناطق بکر، از سـاخت شـهرهای جدید نزدیک کلانشـهرها 
بسـیار پرهزینـه تر اسـت. هـم از جهت زیرسـاخت و هـم ایجاد 

فضـای فعالیت. 
دوما منکر ظرفیتهای جنوب شـرق کشـور نیسـتیم اما سـاخت 
پـارس جنوبـی چنـد سـال طـول کشـید؟ سـوما مـردم حـق 
انتخـاب دارنـد، بـرده نیسـتند کـه بـار کامیـون کـرد فرسـتاد 

جایـی کـه دلمـون مـی خـواد زندگـی کنند!

سالی یک میلیون واحد مسكونی می سازید؟!

گشت ارشادِ 
اقتصاد ایران!

کلیات طـرح مالیات بر عایدی سـرمایه 
در مجلـس تصویـب شـد. مالیـات بـر 
عایـدی سـرمایه بنا بـر ادعـای طراحان 
ایرانـی آن، نوعی مالیـات تنظیم کننده 
اسـت که هـدف ان ایجـاد درآمـد برای 
از  خواهـد  مـی  بلکـه  نیسـت  دولـت 
گرایش سـرمایه مردم به سـمت سرمایه 
گذاری های سـوداگرانه پیشگیری کند.
عایـدی  بـر  مالیـات  طراحـان  فـرض 
سـرمایه این اسـت که اکثر مردم انگیزه 
ای برای سـرمایه گذاری در تولید ندارند 
پـس بایـد جلوی سـفته بـازی را گرفت 
تـا مردم در تولید سـرمایه گذاری کنند. 
طراحان باید به این سـوال پاسـخ دهند 
کـه آیا آن عـده قلیلی که انگیـزه تولید 
داشـته انـد موفـق بـه سـرمایه گـذاری 
شـده انـد یـا با مانـع مواجـه شـده اند؟! 
طراحـان مالیـات بـر عایـدی سـرمایه، 
کارمنـد و نـان خـور حکومت هسـتند. 
آنهـا مشـاغل آزاد ندارنـد و همیـن امـر 
موجـب مـی شـود کـه نـه بـر مبنـای 
شـناخت از سـرمایه گـذاری در ایـران، 
بلکـه برمبنای مشـهورات غلـط رایج در 
افـکار عمومـی، تصمیم بگیرنـد. یکی از 
نماینـدگان مدافـع مالیـات بـر عایـدی 
انتخابـات  تبلیغـات  ایـام  در  سـرمایه 
مجلـس، لیسـت امـوال خود را منتشـر 
کـرده بـود. امـوال چندانـی نداشـت اما 
بیشـتر پولـش را روی زمیـن ۶۵ متری 
)تعجـب نکنید به حروف شـصت و پنج 
متری( در یکی از مناطق سـاخته نشده 
و درحال پیشـرفت شهر سرمایه گذاری 
کـرده بـود و البتـه بـه نظـر مـن کار 
عاقلانـه ای کـرده بـود. حدود ۱۵ سـال 
اسـت کـه دولـت موظـف شـده اسـت 
شـرایط مـدارک لازم بـرای مجوزهـای 
کسـب و کار را در یـک کتـاب یـا پایگاه 
اینترنتـی فقـط بنویسـد، باورتـان مـی 

شـود هنـوز کامل نشـده اسـت؟!
در کشـوری که پزشـکی و داروسـازی و 
پرسـتاری خوانـدن آرزو اسـت و پروانـه 
داروخانـه و پروانه وکالت ۲0 سـال زمان 
مـی بـرد و بانکهایـش نه وام مـی دهند  
و نـه سـود بالاتر از نـرخ تـورم، و تبدیل 
بیابـان به کارخانه و انبـار و خانه ممنوع 
اسـت حـالا قـرار اسـت خانـه و ملک و 
سـاختمان خریـدن برای فـرار از کاهش 
ارزش دارایـی در حملـه مغولـی تـورم 
هـم ممنـوع شـود!  غافل از اینکـه راه بر 
کنزکـردن طـلا و ارز و رمز را نمی توانند 
سـد کنند و زمین خـدا بزرگتر از قفس 

بروکراسـی ایران اسـت! 
نـوع برخوردهـای بروکراسـی جمهوری 
اسـلامی بـا سـرمایه گـذاران، تـا کنون 
صدهـا میلیـارد دلار از سـرمایه هـای 
کشـور را فـراری داده و دودسـتی تقدیم 
آمریـکا، اروپـا، امـارات و ترکیـه کـرده 

اسـت و همچنـان مـی کنـد. 
مالیـات برعایـدی سـرمایه این رونـد را 

تشـدید خواهـد کرد.
نسـخه  مسـکن  عایـدی  بـر  مالیـات 
جدید گشـت ارشـاد اسـت که خواسته 
اسـت بـدون تسـهیل سـرمایه گـذاری 
در ایـران و رفـع موانـع ان، سـرمایه را به
 سـمت تولیـد سـوق دهـد. اگر گشـت 
ارشـاد توانسـت مجرد های ایرانـی را به 
ازدواج تشـویق کنـد مالیـات بـر عایدی 

سـرمایه هم مـی تواند!
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